
Predstavniki mesta Ljubljana na pogovoru v SOZD Mercator

Jaro Novak — Delovna skupnost SOZD

Mercator opozarja na zmanjšane možnosti
Sekretar mestne konference ZKLjubljana, Marjan Orožen, in predsednik skup

ščine mesta Ljubljana, Marjan Rožič, na obisku v Mercatorju.

Trgovske organizacije, združene 
v SOZD Mercator, ki ustvarjajo 75 
odstotkov njegovega celotnega 
prihodka, v zadnjih letih ugotav
ljajo izredno omejeno reproduk
cijsko sposobnost spričo premaj
hnega dohodka, medtem ko so s 
strani družbe vse pogostejši očit
ki, da trgovina ne opravlja svoje 
funkcije pri oskrbi prebivalstva 
ne le na podeželju, ampak tudi na 
širšem območju ljubljanskih in 
njim sosednjih občin. Z name
nom, da bi seznanili politične de
javnike mesta Ljubljane s položa
jem trgovskih organizacij, je bilo 
dogovorjeno srečanje s sekretar
jem mestne konference ZK Ljub- 

, Ijana, Marjanom Orožnom, in 
predsednikom skupščine mesta 
Ljubljane, Marjanom Rožičem. V 
triurnem pogovoru v Mercator- 
Embi, 17. 7. 1978, so predstavniki 
SOZD Mercator predstavili načrte 
in možnosti v dolgoročnem načrtu 
razvoja, spregovorili pa tudi o pri
tiskih, ki jih doživlja trgovina s 
strani administracije.

Sliko SOZD predstavil 
generalni direktor

Uvodoma je predstavnikoma 
političnega življenja Ljubljane v 
strnjeni obliki predstavil sestav
ljeno organizacijo združenega dela 
njen generalni direktor, Miran Go
slar.

SOZD Mercator je bila ustanov
ljena, takšna, kakor je zdaj, v letu 
1977. V njej so združene kmetijska 
proizvodnja s 3% realizacije, indu
strija in obrt s 6%, trgovina s 75%,

tehnične storitve z 1%, gostinstvo 
in turizem z 2% in zunanja trgovi
na s 13%. Te dejavnosti se oprav
ljajo v okviru 21 delovnih organi
zacij oziroma 63 temeljnih organi
zacijah, ki imajo svoje sedeže v 30 
občinah v Sloveniji, izven nje pa 
še v Beogradu, Bujah in Gabru.
Razen tega ima Mercator še v 15 
občinah na Hrvatskem in v Slove
niji poslovne enote, ki niso organi
zirane kot TOZD. Na področju 
Ljubljane sta dve veliki trgovski 
organizaciji, Mercator-Rožnik s 
tremi temeljnimi organizacijami - 
Dolomiti, Golovcem in Grmado, 
katerih dejavnost je maloprodaja, 
ter Mercator-Velepreskrba, ki ima 
širše funkcije, in v kateri so zdru
žene TOZD Grosist, Tovarna me
snih izdelkov, Steklo, Spectrum 
in Investa. Na področju Ljubljane 
so še tovarna Mercator-Emba, zu
nanjetrgovinski organizaciji Mer- 
cator-Contal in Mercator-Sloveni- 
ja sadje, dalje Mercator-Sadje zele
njava in slaščičarsko podjetje 
Mercator-Konditor.

Celotni prihodek Mercatorja je 
znašal v letu 1977 11,320 milijard 
(novih), za leto 1978 pa se predvi
deva 14,500 milijard. Zunanja tr
govina je ustvarila ca. 45 milijonov 
dolarjev prihodka, ocena v prvem 
polletju letos je okoli 550 milijo
nov din, pri čemer je razmerje 3:1 
v korist uvoza. Zunanjetrgovinske 
organizacije poslujejo s 35 država
mi. V Mercatorju združuje delo 
okoli 10100 delavcev in 3000 kme
tov. Povprečje osebnih dohodkov 
v SOZD je leta 1977 znašalo 4491 - 
torej je nižje kot v gospodarstvu 
Slovenije (4693) oziroma nižje kot

slovensko povprečje (4844). Oseb
ni dohodki v trgovini SOZD so 
bili v letu 1977 v povprečju 4391 
din.

O pritiskih na trgovino

Osnovni problem je akumulaci
ja, nizka akumulativnost; samo 
0,44% od celotnega prihodka v 
SOZD, pri čemer je akumulacija 
trgovine v SOZD le 0,22% od ce
lotnega prihodka. Cisti vnos v po
slovni sklad je v letu 1977 znašal 
4,95 starih milijard v vsem SOZD, 
v trgovini pa le 1,81 starih milijard 
v celotni SOZD. V odnosu na leto

1976 je indeks 70! Ta podatek je 
zanimiv v primerjavi s podatkom, 
da je Mercator za nerazvite repu
blike oz. Kosovo prispeval 4,5 mi
lijard.

Posebno težak položaj ima trgo
vina na drobno, ki nosi glavno 
breme preskrbe z živili in osnovni
mi življenjskimi potrebščinami.

Tri temeljne organizacije v okviru 
Mercator-Rožnik, ki oskrbujejo 
širše ljubljansko območje, niso 
mogle dati niti dinarja v svoj po
slovni sklad. Prav tako nima za 
razširjeno reprodukcijo niti dinar
ja Sadje-zelenjava. Za Tovarno 
mesnih izdelkov pa je moral Mer
cator organizirati solidarnostno 
akcijo za kritje letošnjih regresov 
in prehrane delavcem.

Nadaljevanje na 7. strani

Šmarje 
nad Koprom
- 19. 7. 1978 - Na zboru štirih 
brigad, udeleženk druge 
izmene na mladinski delov
ni akciji »Istra« 78« je bila 
razglašena MDB Mercatorja 
za najbolj uspešno v prvi de
kadi na delovišču višinske
ga vodovoda. Normo je pre
segla za 37 odstotkov, 127 
odstotkov je dosegla na 
udarni dan, v skupni akciji z 
domačini, za družbenopoli
tično aktivnost pa je bila 
ocenjena z 9 točkami. Ce 
upoštevamo, da je četa 24 
brigadirjev našega koman
danta Steva Došenoviča šte
vilčno najmanjša v sestavu 
brigade, so rezultati priza
devnosti dveh brigadirk in 
22 brigadirjev velik dosežek 
in obenem priznanje TOZD 
in DO Mercatorja, ki so na 
akcijo poslale iz svojih ko
lektivov zares dobre mladin
ce. Mercator-Emba je posla
la brigadirjem tri pakete 
praktičnih daril.

Več o brigadi na strani 16
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KZ Cerknica v središču družbenega življenja občine

Leo Frelih — M-Kmetijska zadruga Cerknica

Poročilo o delu M-Interne banke

Draga Vaupotič — M-Interna banka

Prve izkušnje 
interne banke 
spodbudne
Mercator - Interna banka je v prvem obdobju svojega 
delovanja - po 23. januarju, ko je bil izvoljen njen 
poslovni odbor - uspešno delovala. Njeno poslovanje 
je bilo ocenjeno kot uspešno, še posebej če upošte
vamo, da kot organizacija ni razpolagala z vzorcem in 
so marsikatere njene rešitve originalne - to je bila 
splošna ocena sestanka vseh direktorjev Mercatorja v 
Ribnici, dne 27. junija, in zbora Mercator - Interne 
banke, dne 29. junija v Ljubljani. Objavljamo skraj
šano poročilo tovarišice Drage Vaupotič, ki je bila na 
tem zboru izvoljena za poslovodnega organa banke.

Oživljanje kmetijske proizvodnje

kmetijstvo danes in načrti razvoja v občini Cerknica

. Smo v sredini planskega obdob- 
la 1975-1980. Sprejete so delovne 
obveznosti, ki terjajo od vseh no
silcev kmetijske proizvodnje te
meljit pristop, kajti le tako bo iz
peljana plansko načrtovana proiz
vodnja v obdobju 1975-1980, Moč- 
r*a družbenopolitična aktivnost je 
Potekala vse od druge konference 
‘-'KS ieta 1970, pa do sprejetja 
kmetijske zakonodaje leta 1973, 
sprejetja ustave, zakona o združe
nem delu in vrsto razprav, tako v 
"“k ZKS kot občinskih in republi
ških konferencah SZDL.

Pomemben poudarek nadaljnje
mu pospešenemu razvoju kmetij
stva je prispevala svetovna pre- 
mambena kriza, ki je opozorila na 
vrsto neskladij med razvitim in

nerazvitim svetom ter na problem 
pomanjkanja hrane.

Nosilci nalog so morali pripravi
ti temeljite analize, predvsem pa 
koordinirati delo, kajti ravno na 
področju kmetijstva je bila in je 
nujna prisotnost tako delovnih or
ganizacij s področja kmetijstva, 
kot Kmetijske razvojne skupnosti, 
Kmetijske zemljiške skupnosti, 
družbenopolitičnih organizacij in 
skupnosti. Analiza izvajanja nalog 
za obdobje 1970-1975 je pokazala, 
da je usmeritev pravilna in da je 
potrebno kmetijsko proizvodnjo 
še nadalje pospešeno razvijati.

Bistvene značilnosti prehojene
ga obdobja v občini Cerknica so 
intenzivna vlaganja v kmetijsko

proizvodnjo, tako v mehanizacijo 
kot v modernizacijo hlevskih ka
pacitet v družbenem in koopera
cijskem kmetijstvu (600 milijonov 
din).

Upočasnjena je bila deagrariza- 
cija, vzpostavljen je interes za hi
trejši razvoj manj razvitih področij 
občine. Glavna prizadevanja so 
usmerjena v obdelavo tistih zem
ljišč, ki so sposobna za kmetijsko 
proizvodnjo. Rezultati so bili do
seženi (proizvodnja 3 milj. 1 mleka, 
1600 ton mesa, 1000 ton krompirja 
in 40 milijonov jajc letno). Samo 
delo je v tem obodbju navedlo na 
vrsto smernic za v bodoče, istoča
sno pa opozorilo tudi na vrsto po-

Nadaljevanje na 4. strani

V obdobju po 23. januarju je 
imel poslovni odbor banke 6 sej. 
Na njih je obravnaval problemati
ko združevanja sredstev za inve
sticije, financiranje razvojnih pro
gramov članic-investitorjev, krat
koročno kreditiranje, združevanje 
sredstev za tekoče poslovanje in 
plačilni promet.

Združevanje sredstev za 
investicije

Za združevanje sredstev organi
zacij SOZD je bila na 7. zasedanju 
Delavskega sveta SOZD sprejeta 
50-odstotna stopnja združevanja 
za leto 1978. Osnova zanjo je dolo
čena v 28. členu Samoupravnega 
sporazuma o združitvi v SOZD 
Mercator. Po tako določeni stop
nji bomo v letu 1978 združili preko 
66 milijonov investicijskih sred
stev. Ker pa določene investicije 
kasnijo, bodo temeljne organizaci
je združile polovico predvidenega 
letnega zneska šele v mesecu juli
ju 1978, polovico pa v mesecu de
cembru 1978.

Sovlagatelji za širjenje 
trgovske mreže

Komercialni sektor je pripravil 
predlog združevanja sredstev po
slovnih partnerjev Mercatorja za 
investicije v razširitev trgovske 
mreže. Predlog zajema 59 partner
jev, ki naj bi združili 136 milijonov 
din. Za navedeno združevanje 
smo pripravili samoupravni spo
razum o sovlaganju sredstev za iz
gradnjo novih objektov po sred
njeročnem programu razvoja 
SOZD Mercator in pogodbo o in
vesticijskem kreditu za izgradnjo 
novih objektov po srednjeročnem 
programu razvoja SOZD Merca
tor. Samoupravni sporazum o so
vlaganju sredstev za izgradnjo no
vih objektov po srednjeročnem 
programu SOZD Mercator, n. sub.
o. je le nekoliko predelan osnovni 
Samoupravni sporazum o medse
bojnih razmerjih pri ustvarjanju 
in delitvi skupnega dohodka 
SOZD Mercator, n. sub. o. Obaak-

Nadaljevanje na 3. strani



Visok dosežek M-Rudar IdrijaNenormalne razlike v prometu 
prodajaln
Jože Renar — M-Rožnik, TOZD Grmada

Ali je naš učinek 
optimalen?

Iz podatkov v zaključnem računu TOZD Grmada za 
leto 1977 je razvidno, da kolektivi posameznih proda
jaln dosegajo zelo različen mesečni promet na zapo
slenega.

Najvišji mesečni promet na za
poslenega je v lanskem letu dose
gla SP Črnuče, in sicer 156.081,54 
dinarjev, najnižjega pa SP Gornji 
grad - 87.292,09 dinarjev. Vseh 19 
SP je v lanskem letu doseglo pov
prečni mesečni promet na zapo
slenega 124.038,77 dinarjev, 198 
delavcev v teh SP pa je opravilo 
294.433.310,20 dinarjev skupnega 
prometa. SP z najvišjim doseže
nim prometom bi za to vsoto 
skupnega prometa potrebovale 
samo 130 delavcev, SP z najnižjim 
prometom pa kar 279 delavcev.

Še večji je razkorak med podat
ki za klasične prodajalne. Najvišji 
mesečni promet na zaposlenega je 
v lanskem letu med 31 tovrstnimi 
dosegla poslovalnica Savlje, in si
cer 206.549,16 dinarjev, najnižjega 
pa poslovalnica Savlje, in sicer 
206.549,16 dinarjev, najnižjega pa 
poslovalnica na Celovški 62 v 
Ljubljani - 68.950,84 dinarjev. 
Povprečni mesečni promet na za
poslenega vseh klasičnih proda
jaln je v lanskem letu znašal 
112.515,78 dinarjev, 96 delavcev v 
treh prodajalnah pa je doseglo 
130.144.749 dinarjev skupnega 
prometa. Poslovalnice z najvišjim 
doseženim prometom bi za enako 
vsoto skupnega prometa potrebo
vale le 53 delavcev, tiste z najniž
jim pa 157 delavcev.

In kako je z bifeji? Od 14, koli
kor jih TOZD Grmada ima, je naj- 
višji mesečni promet na zaposle
nega v lanskem letu dosegel bife v 
Rožanski ulici v Ljubljani - 52.100 
dinarjev, najnižjega pa bife na 
Konjskem vrhu - 19.204 dinarjev. 
Povprečni mesečni promet na za
poslenega vseh bifejev v lanskem 
letu je znašal 40.988 dinarjev, 59 
delavcev, zaposlenih v teh bifejih, 
pa je doseglo 29.090.144 dinarjev 
skupnega prometa. Bifeji z najviš

jim doseženim prometom bi za to 
vsoto skupnega prometa potrebo
vali samo 46 delavcev, bifeji z naj
nižjim prometom pa kar 126 de
lavcev.

Vzroki za tako različne storilno
sti so številni in raznovrstni: orga
nizacija dela, zavzetost kolekti
vov, funkcionalna in tehnična 
opremljenost lokalov, struktura 
potrošnikov in podobno.

Vsekakor pa je boljši poslovni 
jutri odvisen od storilnosti dela, ki 
je pogoj za vsestranski in hitrejši 
napredek družbe. Razmisliti bo 
torej treba, kako povečati storil
nost dela in doseči, da bo večina 
kolektivov dosegala tolikšen pro
met, kot ga dosegajo najboljši.

Podobno kot za storilnost dela 
si prizadevamo tudi za ekonomič
nost poslovanja.

Nadaljevanje na 6. strani

Odprta vrata poslovalnice bodo prihranila 
naporno in dolgo pot po živila in potreb
ščine v dolino. - Foto Jaro Novak

Iz dela mladih M-Rožnik
Center za obveščanje

Za živo vključitev
O programu dela Koordinacijskega sveta ZSMS M- 
Rožnik

Ugotovitev, da je Zveza mladi
ne, v primerjavi z drugimi načini 
političnega združevanja, ne slab
še organizirana, ampak manj 
učinkovita, velja za večino te
meljnih in delovnih organizacij. 
Kakor so mladi delavci sicer de
javni v samoupravnih organih in 
organih Zveze komunistov in 
Zveze sindikatov, je dejstvo, da 
ne iščejo v zadostni meri uresni
čevanja svojih potreb v organiza
cijskih oblikah ZSM. Ne namera
vamo ob tej priložnosti odpirati 
razprave o vzrokih, marveč opo
zoriti na pozitivna prizadevanja 
subjektivnih sil v Mercator-Rož- 
niku, da oživijo organizirano gi
banje 780 mladih delavcev in de
lavk

Program, ki so ga sprejeli mladi iz 
Mercator-Rožnika na ustanovni seji 
Koordinacijskega sveta, 29. junija le
tos, je ambiciozen in napoveduje 
vključitev mladih na vseh ključnih 
točkah dela in življenja TOZD.

Tako se bodo organi KS osnovnih 
organizacij Mercator-Rožnika v letu 
1978 vključili predvsem na naslednjih 
področjih:

Prednost bodo imele naloge, ki izha
jajo iz Ustave in Zakona o združenem 
delu. Z Zakonom o delovnih razmerjih 
se bodo seznanjali v praksi in s prireja
njem strokovnih predavanj.

Koordinacijski svet bo pobudnik in 
pomočnik za ustanovitev organizacij 
mladih v TOZD, kjer te še niso zaži
vele.

Program KS OO ZSMS Mercator- 
Rožnik predvideva tudi komisijo za 
idejnopolitično delo in izobraževanje. 
Med njene naloge sodi vključevanje 
mladih v politične šole in seminarje, 
sodelovanje pri delovnih akcijah; 
vključevanje v samoupravne organe v 
TOZD, obravnavo gradiv za seje sa
moupravnih aktov, ustanovitev mark
sističnega krožka, organizacijo preda
vanj in sodelovanje pri akcijah sindi
kata ter OO ZK, tako da bodo usklaje
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ni programi porok za enotno nastopa
nje vseh družbenopolitičnih organiza
cij.

Kot posebno nalogo so si organizira
ni mladinci naložili krepitev članstva 
ZK iz vrste mladine. »Članstvo ZSMS 
v TOZD je kadrovska teza za obnavlja
nje članstva ZK Mercator-Rožnik.« so 
zapisali in poudarili stalnost te akcije.

Aktivnost za obrambo in družbeno 
samozaščito bo usmerjena predvsem 
na idejnopolitične priprave mladih za 
te cilje. S tem v zvezi načrtujejo pro
blemsko konferenco skupaj z odbo
rom LO.

Mladinci Mercator-Rožnik ai bodo 
prizadevali za študij ob delu, zaveda
joč se odvisnosti razvoja delovne orga
nizacije od strokovnega kadra, pri če
mer bodo skrbeli za dosledno izvaja
nje samoupravnih dogovorov za to po
dročje in za načelo enakih možnosti 
vseh mladih.

V politiki zaposlovanja se bodo zav
zemali za izdelavo programov zaposlo
vanja in potreb po kadrih.
Skrb za urejanje stanovanjske proble
matike je že enajsta točka programa 
KS OO ZSMS Mercator-Rožnik. Zav
zemali se bodo za akcije gradnje delav
skih stanovanj in za rešitev stanovanj
skega problema mladih družin.

V načrtu je udeležba v mladinski de
lovni brigadi, pri čemer bo sodeloval iz 
vsake TOZD in DO vsaj po en mladi
nec v MDA SOZD Mercator. Na po
dročju uresničevanja športnih potreb 
bodo vpeljali več načrtnosti in sodelo
vanja s sindikatom.

Pri uresničevanju kulturnih potreb 
mladih bodo odpirali možnosti za kul
turno ustvarjanje.

Informiranje je sicer omenjeno kot 
zadnja, sedemnajsta točka programa, 
vendar se ta zavzema za razvijanje ob
veščanja kot sistema. Predvideno je, 
da del teh nalog uresničujejo preko 
časopisa Mercator (1 do 2 strani!), zara
di česar so v programu določili, da 
mora vsaka osnovna organizacija ime
ti poverjenika za obveščanje.

Program je pripravil iniciativni od
bor. Za njegovo izvajanje pa so seveda 
odgovorni novo izvoljeni organi.

Ivanka Leskovec — M-Rudar Idrija

Mercator v hribih
Iz meseca junija datira še dogodek, pomemben za Mercator-Rudar iz Idrije. 24. 

6. je bila na Vojskem svečana otvoritev Mercatorjeve prodajalne z majhnim 
gostiščem na Vojskem, na nadmorski višini 1080 metrov. Več o tem bo razvidno iz 
vsebine nagovora, ki ga je ob otvoritvi naslovila na tamkajšnje krajane in goste 
svečanosti direktorica M-Rudarja, Ivanka Leskovec:

»Vaš kraj Vojsko, ki je dal svoj 
velik prispevek narodnoosvobo
dilni borbi, je končno dobil prepo
trebno trgovino.

Vas na višini 1080 m s kopico 
raztresenih domačij je oddaljena 
12 km od Idrije, kjer je najbližja 
možna oskrba z živili, zato o nuj
nosti trgovine ni mogoče dvomiti. 
Res, da je speljana iz Idrije do Voj
skega gorska cesta, vendar se za
radi takšne nadmorske višine do
gaja, da je pozimi ta kraj zaradi 
previsoko zapadlega snega nedo
segljiv. V takšnih primerih vemo,

Domačinka, ki je Mercator - Rudarju iz 
Idrije podarila zemljišče za objekt. - Foto 
Jaro Novak

manjšim številom prebivalcev, 
kot je Vojsko.

Stroški poslovanja so zato v naši 
delovni organizaciji dosti višji kot 
v drugih trgovskih organizacijah 
in zato je vsaka investicija, vsaka 
nova ali preurejena prodajalna na
stala le z odrekanjem celotnega 
kolektiva.

Kot že rečeno, smo pri gradnji 
trgovine na Vojskem naleteli na 
resnično razumevanje. Naša last
na sredstva niso zadoščala, zato 
smo morali iskati kredite pod čim 
ugodnejšimi pogoji in pri tem gre

Glavni pobudnik in tisti, ki je 
poskrbel za realizacijo izgradnje 
trgovine z gostinskim objektom je 
bil takratni direktor Slavko Šul- 
gaj, ki pa je med tem odšel v po
koj.

Tovariš Česnik Marjan, projek
tant Investe, je naše želje obliko
val v načrt za objekt, ki je pred 
nami. Pri tem je z veliko razume
vanja in domiselnosti sledil našim 
zamislim, ki niso bile vedno naj
primernejše ali lahko izvedljive. 
Menim, da boste po ogledu potrdi
li, da je potrebno dati priznanje

kako potrebna je prebivalcem te
ga področja trgovina, ki ima na 
zalogi najnujnejša živila.

Tako trgovsko podjetje Univer- 
zal kot kasneje Mercator, sta imela 
v programu ureditev nove trgovi
ne na Vojskem, saj dosedanja pro
stora v kleti župnišča, ki sta pred 
vojno služila za hlev, nista bila pri
merna za hrambo in prodajo živil.

Težava je bila vseskozi v po
manjkanju sredstev in do realiza
cije tega programa tudi sedaj ne bi 
prišlo, če ne bi naleteli na zelo ši
roko pomoč in razumevanje.

Zaradi težkega terena na ob
močju občine Idrija, kjer je razpre
dena mreža naših prodajaln, je tr
govska dejavnost v naši delovni 
organizaciji v zelo težkem gospo
darskem položaju.

Več kot tretjina prodajaln je v 
hribovskih in oddaljenih krajih, 
do katerih so poti še slabše in so v 
zimskem času še teže dostopne 
kot na Vojsko in nekatere oskrbu
jejo tudi krajevne skupnosti s še

zahvala v prvi vrsti Zavarovalni 
skupnosti Triglav oziroma pred 
tem zavarovalnici Sava, ki je s kre
diti prispevala k izgradnji trgovi
ne in nabavi zimske zaloge živil, ki 
je na Vojskem nujno potrebna.

Z razumevanjem je bila obnov
ljena tudi vloga za kredit pri skla
du skupnih rezerv občine Idrija in 
skladu družbenopolitičnih skup
nosti občine Idrija.

Posebna zahvala, da stoji objekt 
na tem mestu, gre lastnici tega 
zemljišča, Ivanki Likar, ki nam je 
zemljišče podarila.

Z lastnimi sredstvi in krediti si 
je tako takratni Mercator TOZD 
Idrija zastavil načrt izgradnje trgo
vine z bifejem in nekaj turistični
mi sobami. Vendar se je že v začet
ku pokazalo, da je ta načrt samo v 
sklopu trgovske dejavnosti nei
zvedljiv. Na pomoč so priskočili 
Idrijski gostinci (takratni TOZD 
Pod gradom), ki so k objektu pri
spevali svoj delež in načrt dopol
nili s kuhinjo za pripravo enostav
nejših jedi.

tovarišu Česniku, ker je uspel, da 
se objekt lepo vklaplja v okolje.

Da je objekt takšen, kot je bilo 
načrtovano, je uspešno poskrbelo 
naše gradbeno podjetje Zidgrad.

Vojsko z lepo okolico in bogato 
preteklostjo v narodnoosvobodil
ni borbi, s partizansko tiskarno 
Slovenijo in partizanskim gosti
ščem v tem letnem času kar kliče 
po izletih - bodisi k spoznavanju 
bogate preteklosti. V zimskem ča
su, ki pa je na Vojskem zaradi so
razmerno visoke nadmorske viši
ne daljši kot drugod, pa tukaj naj
dejo odlične terene številni smu
čarji. Ta gostinski objekt naj bi 
omogočil prijetno počutje tako 
domačim kot tujim turistom.

Preden vstopimo v novo trgovi
no in gostinski del se najlepše zah
valjujemo vsem, ki so kakor koli 
prispevali k temu, da se je dolgo
letna želja in potreba krajanov 
uresničila. K prazničnemu vzduš
ju, ko Vojsko obuja spomine na 
najtežji trenutek, to je požig vasi, 
naj se pridruži tudi otvoritev no
vega trgovsko-gostinskega ob
jekta.«
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Poročilo o delu M-Jnterne banke

Dragica Vaupotič — M-Interne banke

Prve izkušnje interne banke spodbudne
Nadaljevanje s 1. strani

ta sta bila obravnavana in sprejeta 
na zadnjem zboru MIB. Kljub veli
kim prizadevanjem komercialne
ga sektorja SOZD Mercator in In
terne banke ter kljub pogostim in
tervencijam generalnega direktor
ja, poteka združevanje sredstev 
poslovnih partnerjev precej stež
ka in zato počasi. Zaradi težav 
predvsem tistih partnerjev, ki so v 
preteklem letu poslovali z izgubo, 
se bo predvideni prvotni znesek 
dokaj znižal, večji del združevanja 
pa bo realiziran v letu 1979. Težnja 
sovlagateljev na področjih izven 
Slovenije je pretežno kreditni od
nos in na področju Slovenije do
hodkovni odnos. Do danes sta 
obojestransko podpisani dve po
godbi in trije sporazumi, medtem 
ko so sredstva šestih poslovnih 
partnerjev prispela oziroma bodo 
v kratkem angažirana.

Poslovni partnerji se poslužuje
jo različnih načinov pridobivanja 
sredstev, bodisi za sovlaganje bo
disi za kredite. Pri sovlaganju je 
najbolj običajno 50% bančnih in 
50% lastnih sredstev. Kraš Zagreb 
nam je na primer zagotovil pri PB 
Zagreb investicijski kredit, name
sto da bi sam stopil v kreditni od
nos. Za Tališ Maribor je bil sprejet 
in tudi speljan dogovor, da Mari
borska banka za znesek, ki bi ga 
moral sovlagati Tališ, poveča ude
ležbo kredita pri investiciji Bla
govnice v Središču ob Dravi. Ne
kateri poslovni partnerji zahtevajo 
tudi obojestransko sovlaganje kot 
na primer Ljubljanske mlekarne 
ali Podravka. Tako združena sred
stva poslovnih partnerjev, pred
vsem iz sovlaganj na dohodkov
nem odnosu, so približno enako 
kakovostna kot združena sred
stva, ki se združujejo med temelj
nimi organizacijami v SOZD Mer
cator, zato jih tudi vzporedno 
vključujemo v finančne konstruk
cije posameznih investicij.

Pri finansiranju razvojnih pro
gramov investitorjev je poslovni 
odbor Mercator - Interne banke,

skladno s srednjeročnim progra
mom razvoja SOZD Mercator, Sa
moupravnim sporazumom o zdru
žitvi v Mercator - Interno banko 
in Samoupravnim sporazumom o 
medsebojnih razmerjih pri ustvar
janju in delitvi skupnega dohodka 
SOZD Mercator, obravnaval 16 za
htevkov za uporabo združenih 
sredstev za investicije.

Uporaba združenih 
sredstev za investicije

Ob svojem delu je poslovni od
bor naletel tudi na problem neus
klajenih razvojnih programov po
sameznih članic, kar je vsekakor 
posledica premalo opredeljenega 
planiranja posameznih članic, saj 
iz samih razvojnih programov do
stikrat ni razvidno za kakšne de
javnosti oziroma aktivnosti gre. 
Pri obravnavanju zahtevkov za 
uporabljanje združenih sredstev 
za investicije je bilo potrebno in
vestitorje ponovno opozoriti, da se 
združena sredstva odobravajo le 
na podlagi predložene dokumen
tacije (predvsem investicijskega 
programa in sklepa komisije, da je 
investicija upravičena) in zahtev
ka investitorja, da se lahko upora
bijo le ne osnovna sredstva, med
tem ko mora investitor sam zago
toviti trajna obratna sredstva in 
prispevek za energetike ter pri
pravljalna dela. Združena sred
stva se odobravajo vzporedno, Ko 
strokovna služba Interne banke 
pripravlja zahtevek za temeljno 
banko. Glede na to, da se sredstva 
združujejo pri Mercator - Interni 
banki, ki je članica GB (Gospodai 
ske banke), dobi MIB za svoje čla
nice, ki pa obenem niso članice 
GB, pri tej banki 10% kredita od 
predračunske vrednosti investici
je, dodatkov k udeležbi temeljne 
banke, katere člani so investitorji.

Investitorji se morajo že pri se
stavljanju finančne konstrukcije, 
predvsem pa pred kontakti s te
meljnimi bankami, povezati z In
terno banko, saj bomo le tako, ob 
angažiranju vseh virov, lahko rea

lizirali svoj srednjeročni program 
investicij.

Ob kompleksnem pregledu 
vseh 16 investicij, ki jih je obrav
naval poslovni odbor in so v glav
nem še v teku, ugotavljamo, da so 
bili pri skupni predračunski vre
dnosti 227.615.485,53 dinarjev pre
dvideni viri financiranja v sledeči 
strukturi: osnovna temeljna ban
ka 54%, združena sredstva 22%, 
lastna sredstva 10%, sovlagatelji 
dobavitelji 4%, soinvestiroji 4%, 
10% LB GB 4%, izvajalci in doba
vitelji opreme 2%.

Za navedenih 16 investicij je bi
lo torej odobrenih 49.795.141,50 
din združenih sredstev oziroma 
22% od predračunske vrednosti. Z 
zaključkom investicij bomo izčr
pali ves saldo že združenih sred
stev oziroma bomo morali poseči 
celo v sredstva, ki se združujejo v 
letu 1978.

Ob pregledu investicij, ki so tik 
pred tem, da se prično pripravljal
na dela, ugotavljamo, da se mora
mo z vso intenzivnostjo lotiti zbi
ranja sredstev - bodisi ob poslov
nih partnerjev kakor tudi doma.

Kratkoročni krediti in 
tekoče poslovanje

Poslovni odbor Mercator - In
terne banke je, v skladu s pogod
bo o medsebojnem kratkoročnem 
kreditiranju, v obdobju od januar
ja do junija odobraval tudi kratko
ročne kredite.

Od L januarja do 20. junija je 
bilo odobrenih za 365.433.300 di
narjev kratkoročnih kreditov z ra
zlično točnostjo. Zaradi čim bolj 
učinkovitega kreditiranja - torej 
hitro in ob vsakem času - je po
slovni odbor določil, da lahko di
rektor Mercator - Interne banke 
odobrava kredite do 5 milijonov 
dinarjev za dobo do 30 dni in kre
dite do 8 milijonov dinarjev za do
bo do 15 dni. Kratkoročne kredite 
je koristilo 27 članic Mercator - 
Interne banke in trije poslovni 
partnerji, nudili pa smo jih iz zdru
ženih sredstev članic, depozitov

članic in kratkoročnih kreditov 
GB, najetih za posamezne članice.

V preteklem obdobju nam je nu
dilo svoja prosta likvidna sredstva 
9 članic v skupnem znesku 
42.973.160 dinarjev, za kar so dobi
le, po pogodbi o kratkoročnem 
kreditiranju, ustrezno nadome
stilo.

Občasno so nas obveščale o sta
njih na žiro računih le posamezne 
članice (Hotel Ilirija, Preskrba 
Krško, Slovenija sadje, Sadje zele
njava), od članic, za katere oprav
ljamo plačilni promet, pa imamo 
dnevni vpogled v saldo.

Članice MIB so se posluževale 
ugodnosti »hitrih kreditov«, med
tem ko se niso v zadostni meri 
posluževale ugodnosti odstopanja 
svojih prostih likvidnih sredstev, 
kar je vsekakor neracionalno.

Večje združevanje sredstev ter s 
tem izboljšanje kakovosti gospo
darjenja z dohodkom oziroma z 
denarnimi sredstvi namreč po
membno vpliva na enega od te
meljnih ciljev preobrazbe kredit
nega in denarnega sistema - na 
večje samofinansiranje gospodar
stva, oziroma, v konkretnem pri
meru Mercatorja. Čim intenzivnej
še bo združevanje sredstev, bodisi 
vseh ali samo odvečnih, tem večje 
bo samofinansiranje znotraj Mer
catorja in tem manjši bo danes ta
ko visok odliv dohodka za obresti.

Zaradi navedenih razlogov je 
tem bolj upravičen naš dogovor, 
da bomo združevali sredstva za te
koče poslovanje zaradi plačevanja 
svojih obveznosti, medsebojnega 
kreditiranja in ohranjanja likvi-. 
dnosti članic.

Sporazum o združevanju sred
stev za tekoče poslovanje in s tem 
o opravljanju plačilnega prometa, 
je sprva podpisalo 12 članic SOZD 
ob odprtju posebnih žiro računov, 
kmalu za tem pa še dve. Do začet
ka meseca avgusta bo poverilo 
plačilni promet Interni banki še 
pet temeljnih oziroma delovnih 
organizacij. V kratkem bomo do
ločili rok za prenos plačilnega pro
meta na Interno banko z ostalimi

članicami na področju Ljubljane. 
S tem bo (zaradi objektivnih oko
liščin z nekolikšno zamudo) zak
ljučena II. faza prevzemanja pla
čilnega prometa v Interno banko. 
Čaka nas še nerealizirana III. faza 
- sporazum s članicami izven po
dročja Ljubljane. Pri tem bo po
trebno analizirati, kako pristopiti 
k realizaciji tega, da ne bi stvari 
preveč zakomplicirali, da pa bi 
kljub temu nudili tudi tem člani
cam enake ugodnosti, kot jih uži
vajo članice s področja Ljubljane.

Spremenjene tarife
Na utemeljen predlog strokovne 

službe MIB je poslovni odbor 
sprejel spremembo tarife plačil za 
menični promet, potrošniške kre
dite in plačilni promet.

Spremembo tarif je narekoval 
spremenjen način plačilnega pro
meta, zaradi zaprtja nekdanjega 
skupnega žiro računa, odprtih po
sebnih računov za vsako temeljno 
organizacijo in, vzporedno s tem, 
vključevanja ostalih članic s po
dročja Ljubljane na plačilni pro
met preko Interne banke.

Izjava tovarišice Drage Vaupo- 
tičeve ob imenovanju za direkto
rico Mercator - Interne banke:

»Čakajo nas težke in obsežne 
naloge. Prvo področje dela bo na
daljnja samoupravna organizira
nost. Sprejeli smo že Samouprav
ni sporazum o združitvi v MIB 
(Mercator - Interno banko), zdaj 
pa bosta na vrsti Statut MIB in 
Samoupravni sporazum o medse
bojnih pravicah, obveznostih in 
odgovornostih delavcev članic in 
delavcev Delovne skupnosti MIB. 
Ko bosta ta dva sprejeta, se bomo 
konstituirali kot Delovna skup
nost MIB in začeli krojiti nadalj
njo samoupravno organiziranost.

Drugi sklop del in nalog obsega 
plačilni promet. Potrebno bo najti 
najenostavnejšo in najučinkovi
tejšo obliko sporazuma o združe
vanju sredstev za tekoče poslova
nje in o prevzemanju plačilnega 
prometa za članice izven ljubljan
skega področja. Temeljiteje pa se 
bomo morali tudi angažirati pri 
združevanju sredstev dobavite
ljev.

Nenazadnje bo potrebno razmi
sliti tudi o novih področjih dela 
MIB, tako na primer o najprimer
nejši obliki hranilno-kreditne 
službe.«

Iz akcij DPO M-Rožnik

Janja Jakšič - M-Rožnik, Delovna skupnost

Po organizirani poti 
do ciljev

29. junija 1978 so mladinci DO Mercator-Rožnik 
sklicali ustanovno sejo Koordinacijskega sveta, ka
tere so se udeležili predstavniki vseh osmih temeljnih 
organizacij in Delovne skupnosti.

Povabljeni so bili še predstavniki Občinske konference Ljubljana Vič-Rudnik, 
Zdravko Zrimšek, predsednica KS ZSMS Mercator, Silvija Nemec, predsednik 
sindikata na ravni delovne organizacije, Peter Zgonc, sekretar OO ZK Delovne 
skupnosti Mercator-Rožnik, Vera Valant, ter direktor delovne organizacije Mer
cator-Rožnik, Edo Božič. Slavnostno sejo je otvorila tovarišica Vera Valant, ki je 
pozdravila navzoče ter predala besedo predsednici delovnega predsedstva, tova
rišici Mojci Legan.

Tovariš Zrimšek je obširno orisal pomen mladinske organizacije, njegove 
misli pa je nadaljevala Silvija Nemec.

Na tej ustanovni seji so, s pripombami, sprejeli sklep o ustanovitvi KS OO 
ZSMS, Poslovnik ter Pravila KS OO ZSMS Mercator-Rožnik. Nato so izvolili 
predsedstvo s predsednico Janjo Jakšič, sekretarko Miro Svete in blagajničarko 
Biserko Kasanovič. Izvoljen je bil še nadzorni odbor. Novo izvoljena predse
dnica Janja Jakšič je podala program dela, ki je bil - z nekaj pripombami - 
sprejet.

Na koncu je tovariš direktor zaželel Koordinacijskemu svetu veliko uspehov 
pri nadaljnjem delu.

Naloge sindikata v pripravah na 9. kongres ZSS in 8.

Gradnja skladiščnih prostorov TOZD Steklo dobro napreduje
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kongres ZSJ.

Suzana Modrijan — M-Velepreskrba, TOZD Grosist

Delavcu prvo besedo v 
razpravah

Glavna naloga sindikalnih organizacij je, da opravijo svoje delo v preobrazbi 
naših družbenih odnosov v vsaki družbeni enoti.

Vsi naši partijski jubileji, vsi 
sprejeti dokumenti, dogovorjena 
stališča, uresničevanje zakona o 
združenem delu, in kongresno ob
dobje, so vplivali na vsebino sindi
kalne aktivnosti v dosedanjem ob
dobju z ugotovitvijo, da je bil pou
darek aktivnosti sindikatov pred
vsem v izgrajevanju, manj pa v

uresničevanju tega sistema. Sindi
kat, kot politična organizacija de
lavcev, se vedno ni dovolj usidran 
v samoupravljanje in bo moral še 
vnaprej posvetiti veliko pozornost 
samoupravnim delovnim skupi
nam. Gre v resnici za pravico de
lavcev v združenem delu, da izra
zijo svoje interese, svoje poglede, 
svojo voljo v vseh fazah in na vseh

nivojih družbenega odločanja.
V javni razpravi so osnutki do

kumentov za 9. kongres ZSS, in 
sicer: Osnutek poročila o delova
nju ZSS med 8. in 9. kongresom 
ZSS, Osnutek sklepov 9. kongresa 
ZSS in Osnutek statuta ZSS. Se
daj je naša naloga, da ocenimo, če

Nadaljevanje na 14. strani
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KZ Cerknica v središču družbenega življenja občine

Leo Frelih — M-Kmetijska zadruga Cerknica

Oživljanje kmetijske proizvodnje

terja sredstev izravnalnega sklada, 
ki se mora finansirati iz sredstev 
tistih zemljiških skupnosti občin, 
ki zaradi velikih investicijskih na
ložb močno zmanjšujejo kmetijski 
prostor in s tem možnosti za proiz
vodnjo hrane, breme oskrbe pa 
prenašajo na kmetijske občine.

Bistvena je tudi pripomba na

osnutek zakona o investicijah v 
kmetijstvu in o kompenzacijah v 
porabi hrane, kjer naj bi poenotih 
sistem zbiranja sredstev v občin
ske skupnosti za pospeševanje 
kmetijstva za celotno republiko. S 
tem bi poenotili njihovo delovanje 
in ustvarili možnosti za hitrejši na
predek kmetijstva v vseh občinah 
ter odpravili dosedanje razlike.

Nadaljevanje s 1. strani
manj kij ivosti, ki so vplivale na do
sedanji razvoj kmetijstva v občini 
in v Sloveniji.

Veljalo bi omeniti predvsem ne
katera nerešena sistemska vpraša
nja, ki vplivajo na vse gospodar
stvo in ravno tako na kmetijstvo 
(izvozna politika, sistem cen), na 
neizdelano kmetijsko zakonodajo, 
ki kljub temu, da je bila sprejeta 
leta 1973, ni rešila nekaterih bi
stvenih vprašanj. To velja pred
vsem za zelo medlo definicijo sta
tusa kmeta v zakonu o kmetijskih 
zemljiščih, za slabost zakona pri 
prometu s kmetijskimi - smljišči, 
kjer je bil zakon izigran skozi da
rilne pogodbe, na krivične določ
be zakona o varstvu in gojitvi div
jadi, kjer ni dovolj jasno oprede
ljena odgovornost organizacij, ki 
gospodarijo z lovišči, za škodo, ki 
jo napravi divjad. Neizdelana so 
bila tudi merila v zakonu o združe
vanju kmetov v dohodkovnih od
nosih, predvsem pri sistemu 
skupnih naložb v kmetijsko proiz
vodnjo in o delitvi skupnega pri
hodka oziroma rizika.

Omeniti je potrebno izredno ži
vahno družbenopolitično delova
nje, saj so v tem obdobju začele z 
delovanjem delegatske skupine 
po proizvodnih okoliših oziroma 
krajevnih skupnostih, mladi za
družniki in aktivi kmečkih žena. 
Aktivna udeležba na zborih zdru
ženih kmetov priča o zanimanju 
za oživljanje kmetijske proizvod
nje in za aktivnejše družbeno živ
ljenje na vasi.

Da bi spremljali celotno delova
nje nosilcev kmetijstva, je republi
ška konferenca SZDL in CK ZKS 
v spomladanskih mesecih leta 
1977 pripravila smernice, ki zago
tavljajo hitrejši razvoj kmetijstva 
in gozdarstva na posameznih po
dročjih. Te smernice smo v občini 
temeljito analizirali in naleteli na 
vrsto problemov, ki jih je ravno 
razprava skušala razčistiti, občin
ska konferenca maja 1977 pa je 
sprejela sklepe, ki obvezujejo no
silce za čimhitrejšo realizacijo.

Na tem mestu bi veljalo opozori
ti le na najbolj bistvene probleme, 
od katerih so nekateri rešeni, na 
nekatere pa naj bi problemska 
konferenca dala odgovor:

Neusklajen investicijski pro
gram naložb v družbeni oziroma 
kmetijski proizvodnji združenih 
kmetov na razpoložljivi kmetijski 
prostor. Predvsem gre tu za jasno 
opredelitev nosilca proizvodnje 
na družbenem kompleksu na Ma
rofu in v Loški dolini. Glede na to, 
da je s temi zemljišči do leta 1977 
upravljala sedanja Kmetijska za
druga Cerknica, je tudi sistem ob
delave potekal preko združenih 
kmetov v medsebojnih pogodbe
nih odnosih.

Omeniti je potrebno, da so bile 
te vezi manj trdne in tudi ne dol
goročne, tako da proizvajalci teh 
zemljišč niso izkoriščali z ustrezno 
agrotehniko, predvsem zaradi, 
neopredeljenega dolgoročnega 
programa. Ob integraciji TOZD 
Lastna kmetijska proizvodnja s 
Perutninarskim kombinatom Piv
ka pa naj bi ti kompleksi prešli v 
upravljanje TOZD LKP za proiz
vodnjo krme za močna krmila pri 
perutninarski proizvodnji.

V javni razpravi v aprilu 1977 je 
bila izražena zahteva, da je potreb
no za te površine izdelati čvrst 
program, ki naj dolgoročno načr
tuje intenzivno proizvodnjo. Opre
deljen je bil nosilec, TOZD LKP, z 
zahtevo, naj se ekonomsko upra
vičena proizvodnja, pridobljena iz 
teh površin, dokončno razčisti v 
začetku leta 1978. Predvsem je bi
la tudi naglašena odgovornost za 
nadaljnje investiranje v objekte 
združenih kmetov, računajoč na 
združene površine in s tem na ne
racionalno trošenje investicijskih 
sredstev zaradi dvojnosti naložb.

Dosedanja razvojna in program
ska usmeritev TOZD LKP Cerkni
ca ni dala jasnega programa, zato 
je bila v javni razpravi ob novi 
zakonodaji v mesecu aprilu 1978 
izražena zahteva, da je potrebno 
izdelati program izkoriščanja po
vršin s strani TOZD LKP za potre
be krmnih mešanic in program 
dolgoročnega izkoriščanja povr
šin v okviru Kmetijske zadruge 
Cerknica in njenih združenih 
kmetov za potrebe proizvodnje 
mleka in mesa. Poseben poudarek 
pri tem programu naj bo na siste
mu skupnega vlaganja ob možno
stih črpanja sredstev republike 
(družbeno investicijska sredstva).

Združevanje dela in sredstev 
poteka intenzivno, saj je do danes 
ustanovljenih že preko 80 strojnih 
in 4 proizvodne skupnosti. Zdru
ževanje zemlje pa intenzivno pote
ka na Blokah, kjer je predvidena 
melioracija in komasacija zemljišč 
v velikosti 500 ha in v vrednosti 
1,5 milijard starih din.

Izredno pomembno mesto ima 
pri nadaljnjem razvoju kmetijstva 
prostorski načrt občine. Kmetijski 
zemljiški skupnosti občine Cer
knica, kot nosilcu zemljiške politi
ke, je naloženo, da skrbno gospo
dari s kmetijskimi zemljišči, kajti 
neracionalno trošenje kmetijskih 
zemljišč v preteklosti in njihovo 
opuščanje je prizadelo naše kme
tijstvo.

V prostorskem planu morajo bi
ti opredeljene celotne funkcije 
prostora v občini in usklajeni vsi 
protislovni interesi za razpolaga
nje s kmetijskim prostorom. Kva
litetna kmetijska zemljišča morajo 
biti zavarovana pred urbanizacijo 
in industrializacijo, za te potrebe

pa naj bi bile nasprotno zagotov
ljene velike površine nekvalitetne 
zemlje.

Z rastjo gospodarske moči obči
ne se povečuje število posegov na 
zemljišča. Posebno vlogo pri tem 
ima industrija, ki vedno močneje 
zaseda odlična zemljišča brez po
prejšnjih prostorskih opredelitev 
in soočenj z drugimi dolgoročnimi 
interesi.

Samoupravna organiziranost 
kmetijstva in gozdarstva ni speha
na do konca. Tu velja opozoriti na 
obveznosti, da do konca leta 1978 
Kmetijska zadruga Cerknica prila
godi svojo obliko organiziranosti 
novemu zakonu o združevanju 
kmetov, ki bo sprejet koncem leta.

Velja omeniti pomen sedanjega 
trenutka, ko se bliža zaključku 
prva faza javne razprave o štirih 
novih zakonih, in sicer:

- osnutek zakona o spremem
bah in dopolnitvah zakona o kme
tijskih zemljiščih,

- osnutek zakona o združeva
nju kmetov,

- osnutek zakona o pogojih in 
postopku za pridobitev pravic do 
preživninskega varstva kmetov,

- osnutek zakona o intervenci
jah v kmetijstvu in o kompenzaci
jah v porabi hrane.

Omenjeni zakoni skušajo uskla
diti določila obstoječih zakonov z 
določili zakona o združenem delu, 
istočasno pa odpraviti pomanjklji
vosti, ki so se pokazale v izvajanju 
zakonov iz leta 1973. V javni raz
pravi v občini Cerknica je bilo naj
več pripomb izrečenih na zakon o 
kmetijskih zemljiščih z namenom, 
naj zakon zasleduje načelo inten
zivne obdelave razpoložljivih 
kmetijskih površin. Pripombe se 
nanašajo na določilo o statusu 
kmeta in so sledeče:

- za kmeta naj se šteje vsak ob
čan, ki z osebnim delom obdeluje 
kmetijsko zemljišče,

- ki je za obdelovanje kmetij
skih zemljišč ustrezno usposob
ljen, to pa pomeni, da primemo 
vzdržuje gospodarsko poslopje, 
vlaga v kmetijsko mehanizacijo 
ter da primerno obdeluje kmetij
ska zemljišča in je za to tudi stro
kovno usposobljen,

- ki mu obdelovanje kmetijske
ga zemljišča pomeni glavno oz. 
dopolnilno dejavnost, z namenom 
pridobivanja dohodka.

Z zakonom naj se določi, da ob
činska skupščina na predlog kme
tijske zemljiške skupnosti sprej
me odlok o navedenih kriterijih.

Pomembna pripomba na osnu
tek je tudi predlog, naj se formira 
zveza kmetijskih zemljiških skup
nosti, ki naj odigra vlogo distribu-

Združevanje dela na skopi zemlji

Jaro Novak - Delovna skupnost SOZD

Kmet še vedno negotov
Kmetijsko področje občine Cerknica je tudi oskrbovalno zaledje glavnega 

mesta Slovenije. Pomemben dejavnik v pospeševanju kmetijstva v tej občini je 
Mercator-Kmetijska zadruga Cerknica. Vodstvo zadruge je z osebno zavzetostjo, 
požrtvovalnostjo in z veliko mero taktičnosti pridobilo za združevanje dela in 
sredstev okoli 600 kmetov svojega razmeroma razsežnega, a slabo naseljenega 
področja. Žal pa kooperantom vodstvo zadruge v strokovnem pogledu lahko 
mnogo manj pomaga, kakor bi želelo samo in tudi kmetje, kajti kadrov primanj
kuje. Z direktorjem Mercator-KZ Cerknica sva oni dan obiskala dva njihova 
kmeta, ki sta nedavno z združenimi sredstvi zgradila hleva za vzrejo živine po 
novem, še poizkusnem sistemu.

Bloška zemlja je skopa in daje 
malo možnosti za razmah kmetij
stva. Za domačina, ki se je odločil 
živeti od rodne zemlje, ne gre več 
po starem. Iz tega spoznanja se je 
kmet Ado Zabukovec iz Nove vasi 
na Blokah odločil za združevanje 
dela in sredstev v KZ Cerknica. To

mu omogoča 28 hektarov zemlje, 
katere 9 ha je gozda.

»Naslonitev na zadrugo v Cer
knici nam pomeni povezavo s sve
tom in strokovno pomoč v znanju. 
Tukaj preizkušamo vrsto novosti 
za izboljšanje prihodka. Tretja 
prednost združevanja je možnost

kreditov. Moj traktor iz leta 1969 je 
kupljen za enega prvih posojil,« je 
povedal kmet Zabukovec.

Ado Zabukovec se je usmeril v 
živinorejo. Vzreja sivorjavo pa
smo, povečini krave molznice in 
mlado živino. Dvajset glav ima 
trenutno na paši, trideset v hlevu.

Modicev hlev v Ivanjem selu bo vseljen jeseni in je v njem prostora za 60 glav živine 
(hlev, v ospredju mož na traktorju)

Sivo rjava pasma goveda je zaradi kvalitetnejšega mesa odpravila vzrejo nekoč znanega, 
premastnega bloškega vola. - Fotografije Jaro Novak

Zabukovčev že vseljeni hlev v Novi vasi - investicija iz združenih sredstev (hlev, ki je 
posnet v celoti, z večje razdalje)

Zadruga preizkuša tako imenova
ni pašno košni sistem, kjer se en
krat letno kosi in trikrat popase po 
tako imenovanih čredinkah, paš
nih odsekih. Če bi namreč živino 
spustili na ves laz hkrati, bi ostalo 
največ pohojenega. S posebnimi 
gnojili dosežejo zelo hitro rast 
kvalitetnejše trave (v petih dneh 
vremena dve pedi visoko).

»Ponudba za preizkusno pašo je 
prišla s strani Zavoda za napredek 
kmetijstva. Ponudbo sem sprejel, 
ker se moram ves čas učiti, čerav
no imam trenutno glede na obseg 
kmetije in na delo preveč živine. 
Naša norma bo 30 do 35 glav. Nor
ma je res precej višja. Če bo danes 
kmet hotel živeti od živine, bo mo
ral vzrejati 50 glav odrasle in 100 
glav mlade živine. Sam tega ne 
zmorem, kajti hlev, kakršnega 
sem zgradil, je bil načrtovan pred 
10 leti, na takratne razmere. Danes 
je v resnici že premajhen.«

V sodelovanju z zadrugo se Ado 
Zabukovec ukvarja tudi s pridelo
vanjem krompirja v skupnosti s 
sosedom, ker sam ne zmore stro
jev. Pridelek je planiran, odkup 
zagotovljen preko zadruge. »Od 
petih kmetov, ki bi prišli v naši 
vtisi v poštev, sva ostala le dva, ki 
se nisva ustrašila«, je povedal Za
bukovec. Lani sta pridelala na 2,5

hektarih zadružnega zemljišča 
okoli 40 ton krompirja.

»Pašno košni sistem letos prvič 
vpeljujem, seveda po navodilih 
Zavoda in Zadruge. Pašnik je tre
ba dognojevati in čistiti. Raču
nam, da bom postopoma prešel z 
vso živino na ta sistem. Kakšne so 
pridobitve? Zmanjšanje dela. Tr
dijo tudi, da je kvaliteta mesa tako 
najboljša. Sam, kot rečeno, s tem 
še nimam izkušnje.«

Kmet Zabukovec se vključuje v 
vrsto poizkusov. Preizkušali so z 
INO, kako se obnese gnojenje z 
umetnimi gnojili, nadalje semen
ski krompir, »tako da smo ves čas 
povezani s strokovnjaki,« je pove
dal, pristavil pa naslednje: »Toda 
kadar je krompirja preveč, se z 
njim nehamo ukvarjati. Tudi za 
mleko se v zadnjem času ni treba 
več prizadevati, ker ga je menda 
preveč in so odkupne cene izre
dno nizke.« Kako je zadovoljen s 
sodelovanjem z zadrugo?

»Prav v dlako ne gre gledati ni
komur,« je odvrnil. »Zdi se mi, da 
bi moralo več denarja, ki ga izda 
prebivalstvo za naše proizvode, 
priti nazaj v kmetijstvo, v razvojne 
skupnosti, iz česar bi se krile cene 
za tiste artikle, katerim cena pade. 
80 odstotkov vse naše proizvodnje

Nadaljevanje na 5. strani 
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Seje, zasedanja, zbori

Jaro Novak — Center za obveščanje

Sestal se je kolegij generalnega direktorja 
SOZD

67 vabljenih, povečini poslovodnih organov organizacij, združenih v SOZD Mercator, se je udeležilo 
razširjene seje kolegija generalnega direktorja SOZD Mercator 27. junija 1978 v prostorih restavracije 
Mercator - Rožnik, TOZD Jelka, v Ribnici na Dolenjskem. Sejo je vodil generalni direktor SOZD, Miran 
Goslar.

Naneslo je, da je bil dan seje 
kolegija ravno 27. junij, ko je 
SOZD Mercator v palači skupšči
ne SRS v Ljubljani prejemal vi
soko priznanje ob Dnevu samou- 
pravljalcev. O tem je prišla obve
stiti zbrane poslovodne organe 
organizacij, združenih v Merca
tor, predsednica centralnega de
lavskega sveta Jasna Žagar, ki je 
prisotnim in njihovim kolekti
vom za to priznanje čestitala.

Osrednja točka dnevnega reda 
je bila predstavitev gradiva za 
oblikovanje informacijskega siste- 
tna v SOZD Mercator na računal
niški podlagi ter obravnava osnut
ka samoupravnega sporazuma o

medsebojnih razmerjih in finansi
ranju računalniških obdelav v 
SOZD. Druga pomembna tema je 
bila pregled poslovanja Mercator 
- Interne banke v 6 mesecih od 
njene ustanovitve, in združevanje 
sredstev za povečanje proizvo
dnih kapacitet Cementarne Tr
bovlje.

Analize naj prinašajo 
kvalitativne kazalce 
poslovanja

Na začetku seje so udeleženci 
poslušali analizo poslovanja 
SOZD za 1. trimesečje - temo, ki 
smo jo komentirali v junijski izda

ji časopisa. SOZD je v 1. trimeseč
ju ustvaril nekaj več kakor 3 mili
jarde celotnega prihodka, kar 
predstavlja 24% planiranega ali 
26,5% doseženega v letu 1977. Za 
poslovni sklad je ostalo 27.834 din. 
Porabljena sredstva zavzemajo 
višji odstotek prihodka kakor v le
tu 1977. Največji del čistega do
hodka se porabi za osebne dohod
ke, in sicer 75,9%, kar je domala 
isto kakor prejšnje leto. Izgube v 
strukturi zajemajo enak delež ka
kor v lanskem trimesečju, v abso
lutnem znesku pa so večje in zna
šajo preko 11 milijonov. Med vzro
ki strokovna služba navaja izpla
čevanje OD ne glede na dosežke,

Združevanja dela na skopi zemlji

Jaro Novak - Delovna skupnost SOZD

Kmet še vedno negotov
Nadaljevanje s 4. strani
gre za Ljubljano, a za razvoj se 
nam ne vrača. Porabnik bi se mo
ral zanimati za razvoj pridelova
nja,« je pribil Ado Zabukovec z 
Blok. Ima šestero otrok, ki vsi po
magajo pri delu, pri tem pa so 
Uspešni v šoli. Žena poleg dela na 
kmetiji združuje svoje delo še v 
zadrugi pri vzreji piščancev... 
Tam, kjer se je vedno delalo, se 
dela še danes!

MODIČ Rajko iz Ivanjega sela, 
ki sva ga z ing. Frelihom isti dan 
°biskala, ima okoli 20 hektarov 
2emlje in 20 gozda. Polovico te 
zemlje ima v Planinskem logu ob 
reki Unec, kjer je do leta 1985 na
črtovana poplavitev. »Hlev še ni 
zgrajen, pa nam že to grozi. In tu je 
največ krme za našo živino,« je 
dejal.

Hlev, ki bo jeseni vseljen, je pre
dviden za 50 do 60 glav pitancev 
sivorjave pasme. Načrt hleva je 
tipski, predračun za v enem letu 
zgrajeni objekt pa je znašal 120 
milijonov. Od tega je 30 milijonov 
zadružnega posojila v prvi fazi, v 
drugi fazi pa še 20 milijonov. »Bilo 
je obljubljeno, da bom oproščen 
davka za gradbeni material, ven
dar sem ga moral plačati kar okoli 
8 milijonov. Šele letos tega ne bo 
treba«.

Skupaj z dvema kooperantoma 
Vzreja za zadrugo 25 glav plemen
ske živine po pašno košnem siste
mu. »Mi tukaj smo na griču, zato

moramo živini nositi vodo, okoli 
10 tisoč litrov v desetih dneh. Zvo
zimo jo s cisterno oz. traktorjem.«

»Dogovorjeno je, da bomo dobi
li plačan prirastek, po 20% od pro
dajne cene. Ne vem še, ali bo to 
možno in ali bo s tem plačano vlo
ženo delo. Tega pa je veliko vlože
nega. Teren je v resnici primeren 
samo za pašo. Namen je prirejanje 
telet. Mleka se pri nas pridela ma
lo, kajti krma tukaj je trda, tako da 
namolzemo 12 do 13 litrov, kjer je 
drugje norma 30 litrov. Tudi če bi 
dokupovali krmila, se pridelek ne 
bi izboljšal toliko, da bi se izdatki 
izplačali. Mleko se ceni, krmila 
dražijo,« je povedal kmet Modič. 
Žena, ki je bila tedaj poleg, je po
vedala še to: »Mi smo na meji treh 
občin - cerkniške, logaške in po
stojnske. Nam plačajo mleko po 
3,14, v sosednji vasi pa je zbiralni
ca druge občine, in plačujejo po 4 
ali več, spet drugače v drugi vasi,« 
je rekla. »Molzna naprava, ki jo 
načrtujemo, pa stane 6 do 7 milijo
nov,« je pristavil mož. »Mi dobi
mo, kar dobimo, za svoje proiz
vode, pa vendar tudi mi dajemo 
cesarju, kar je cesarjevega in bo
gu, kar je božjega.« Prišel je pi
smonoša in nas za hip zmotil, ko je 
kasiral naročnino za Ljubljanski 
Dnevnik in za Kmečki glas.

Rezultati pašno košnega siste
ma se bodo pokazali konec sezo
ne, ko bodo vse stehtali in poraču
nali izdatke ter delo. Seveda vodi
jo knjigovodstvo.

Pogovor je stekel še o nihanju 
politike do zadružništva. »Pred 20 
leti smo imeli svojo zadrugo v Un
cu in takrat ustvarili 20 milijonov 
dobička. Hlevi, s 150 glavami živi
ne so šli, dobička pa ni več.«

Kmet Modič je član delegacije 
in član kmetijskega odbora za svoj 
okoliš. Manjka jim predvsem stro
kovnega kadra, ki bi spremljal 
proizvodnjo in svetoval. »Živina 
gre v Ljubljano. Z njo se bogatijo 
kraji potrošnikov, po naših vaseh 
pa gnojnica ponekod še teče čez 
pot.« Seveda je tudi v krajih po
manjkanje mlade delovne sile na 
kmetih. »Ko mladi okusi sladoled 
v Cerknici, ga kmetija ne vidi več. 
Pa tudi ni zanesljiva. Danes delam 
hlev, jutri morda ne bo več moj. 
Investicije so velike, vračanje kre
ditov prekratko. Moramo prikraj- 
ševati sebe.«

Tovariš Modič je bil delegat na 
problemski konferenci, kjer so v 
občinskem merilu načeli proble
ma Planinskega polja, Cerkniške
ga jezera, posestva Marof in pro
blematiko kmečke žene.

»Najbolj nas boli Planinsko po
lje. Naš okoliš bo s poplavitvijo 
izgubil krmo za okoli 150 glav živi
ne. Isto preti tudi vasem Jezero, 
Cerknica, Grahovo... Danes vse 
vlagam v ta hlev, nekdo drugi pa v 
barko na morju. Moj hlev bo jutri 
podružbljen, onemu pa bo barka 
ostala«, se je kmet Modič ob skle
pu pogovora nehote dotaknil bi
stvene dvoličnosti naše družbe.

Cerwno del° 8-članske družine kmeta Ada Zabukovca iz Nove vasi na Blokah je velik prispevek k združenim naporom M-KZ 
‘»niča. - Foto Jaro Novak
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izpad plačane prodaje zaradi po
slabšanja razmer na trgu in sezon
ske vplive na prodajo trgovine na 
drobno ter na kmetijstvo.

Glede na podatke iz prvega tri
mesečja se za leto 1978 ne nakazu
jejo ugodnejši finančni rezultati - 
zaradi močnih inflacijskih vpli
vov, ki sicer povečujejo celotni 
prihodek, istočasno pa tudi stro
ške, s čimer se dohodek relativno 
manjša. Slabo kaže tudi zaradi iz
pada izrednih dohodkov v trgov
ski dejavnosti, nadalje zaradi sla
be kmetijske letine in pričakova
ne podražitve artiklov, hkrati pa 
zaradi finančnega rezultata kme
tijskih delovnih organizacij. Daja
tve in obveznosti se ob vsem tem 
povečujejo zaradi rasti osnov, 
osebni dohodki pa se povečujejo 
skladno z življenjskimi stroški. V 
razpravi je bila poudarjena potre
ba po tistih kazalcih v Mercatorje
vih analizah poslovanja, ki bodo 
govorili o produktivnosti dela, ki 
bodo kazali kvaliteto poslovanja 
in skozi katere se bodo odražali 
rezultati naših skupno dogovorje
nih nalog , kar naj ima za posledi
co kvalitativno izboljšanje poslo
vanja. Udeleženci seje kolegija ge
neralnega direktorja so ponovno 
apelirali na nizko ali nikakršno 
akumulativno sposobnost, pose
bej na podeželju, in priporočili, da 
SOZD ta vprašanja prenese na od
govorna politična mesta, na druž
benopolitične skupnosti.

Računalniški informacijski 
sistem s tremi centri bo 
enoten

Direktor centra za AOP SOZD 
Mercator, Drago Juratič, je pred
stavil predlog oblikovanja infor
macijskega sistema na podlagi ra
čunalništva in osnutek samo
upravnega sporazuma o medse
bojnih razmerjih pri finansiranju 
računalniških obdelav v SOZD 
Mercator. Načrt naj bo za celotno 
SOZD enoten in naj se opira v prvi 
fazi na 3 računalniške centre: 
Ljubljana, Postojna in Ptuj. Nada
lje je Drago Juratič predstavil za
misel poslovnega odbora, ki bo 
usmerjal in nadzoroval razvoj in 
delo računalniškega informacij
skega sistema. Udeleženci seje ko
legija v Ribnici so se zavzeli za 
načrt in poudarili, da je avtomat
ska obdelava za Mercator nujna in 
da je nujen tudi enoten pristop. 
Zavzeli so se za usposobitev ka
drov pri uporabnikih - to je pri 
TOZD oziroma DO. Podprli so 
prehod na centralističen sistem in 
prioritetni program. Poslovni od
bor naj sestavljajo uporabniki in 
izvajalci, predvsem ob sprejema
nju planov. Odbor naj ne bo samo 
posvetovalno, ampak delovno te
lo, ki naj tudi odloča. Sedanji pro
gram za vzpostavitev banke po
datkov je bil ocenjen kot kvalitet
ni napredek, tudi z vidika plačila 
po opravljenih uslugah. Najbolj 
aktualna se kaže obdelava blagov
nega prometa. Spet in spet je bila 
naglašena potreba po usposobitvi 
uporabnikovih kadro. Izvajalec je 
apeliral na potrebo po postopnem 
vključevanju v obdelavo. Razen 
tega bo ERC nudil pri uvajanju 
pomoč posameznim organizaci
jam, pri čemer naj bodo tudi same 
pobudniki.

Računalniška obdelava je po
dročje, ki ga ne obvladamo. Vztra
jati pa je treba na enotnem siste
mu obdelave. Pristop, ki se ne mo
re vključiti v sistem SOZD, je v 
bistvu izstop iz sestavljene organi
zacije. Udeleženci so bili enotni 
glede izhodiščnega načrta za ra
zvoj banke podatkov in za enotni 
sistem računalniških obdelav. 
Gradivo pa je po točkah obdelal le 
predstavnik Mercator - Panonije, 
ki je v pogledu uvajanja računal
ništva med organizacijami Merca
torja najbolj napredovala.

Sovlaganja za potrebe po 
cementu

Informacijo o združevanju sred
stev za povečanje proizvodnih

zmogljivosti Cementarne Trbovlje 
je podal direktor komercialnega 
sektorja SOZD. Cementarna bo 
povečala proizvodnjo za 100% let
no, če bodo poslovni partnerji pri
spevali sredstva za razširitev in 
modernizacijo. Predlagani ključ 
je: za vsakih 1000 ton do sedaj za
gotovljenega cementa po 500.000 
din. SOZD Mercator ima za svoje 
potrebe zagotovljenih 30 tisoč ton 
cementa, medtem ko bi ga moral 
za nadaljnje poslovanje zagotoviti 
še 10 do 15 tisoč ton. Dogovorjen 
je bil sestanek komercialistov pri
zadetih organizacij za enoten na
stop pri Cementarni.

Interna banka pohvaljena
Sledila je informacija o poslova

nju Interne banke, ki jo je podala, 
takrat še vršilka dolžnosti direkto
rice, Draga Vaupotič.

Poslovodni ugotovili uspešnost 
poslovanja banke, njeno ažurnost 
in ugodne kreditne pogoje ter izra
zili priznanje delavcem Interne 
banke. Njeno poslovanje pred
stavljamo v tej izdaji časopisa.

V akcijah SOZD naj se najde 
delavec

V nadaljevanju so bili udeležen
ci seznanjeni z akcijo družbenopo
litičnih organizacij za razmah 
množičnega športa in rekreacije v 
Mercatorju. Letne športne igre, ki 
so letos v mesecu juniju prvič ste
kle, so ena od akcij za uveljavitev 
primarnih interesov delavcev v 
okviru združenega dela. Letošnje 
leto je tehnično organizacijo iger 
prevzela Mercator - Panonija 
Ptuj. Udeleženci seje kolegija so 
akcijo podprli in jo bodo spremlja
li vse do njenega finala septembra 
v Ptuju. Stroški se bodo delili po 
udeležencu tekmovanj v finalnem 
delu.

Podpora zasebnim 
trgovinam

Zadnje čase so na dnevnem redu ne
rentabilne trgovine. V zvezi s tem je 
direktor razvojno-planskega sektorja 
poročal o možnosti, ki jo daje Zakon o 
blagovnem prometu (Ur. list SRS 2/77) 
delovnim ljudem, da sami ali s člani 
svoje družine, na podlagi pismene po
godbe z zato registrirano organizacijo 
združenega dela, opravljajo prodajo na 
drobno. Občinske skupščine so poo
blaščene, da na podlagi mnenja orga
nizacij potrošnikov v občini dovoljuje
jo opravljanje takega prometa. Merca
torje za takšno sodelovanje zainteresi
ran, ker se v tem nakazuje možnost za 
ekonomičnost pri kritju potreb prebi
valstva na podeželju.

Nedopustno višanje OD
Namestnik generalnega direk

torja; Vukadin Nedeljkovič, je v 
zvezi s problematiko delitve oseb
nih dohodkov v SOZD apeliral na 
127. sklep, sprejet na 7. zasedanju 
Delavskega sveta, kjer je bila ime
novana posebna komisija za ure
ditev tega področja. V 1. posebni 
izdaji časopisa Mercator je bil ob
javljen osnutek Samoupravnega 
sporazuma o enotnih osnovah in 
načelih za določanje organizacije 
in razvida del in nalog TOZD ter 
DO, združenih v SOZD Mercator. 
Omenil je, da več delovnih organi
zacij teh meril ne upošteva ter da 
zvišuje sredstva za osebne dohod
ke na račun skladov. Glede na to 
je opozoril na utrditev naslednjih 
stališč:

1. obdržati je treba skupno do
govorjena merila,

2. v naslednjih mesecih ne do
voliti povečanje OD,

3. zvišanje OD predvideti za ko
nec leta, da ne bi bila poraba v 
škodo skladom.

V jeseni revizija 
samoupravnih aktov

Tovariš Lojze Briški, predse
dnik Izvršilnega odbora DS 
SOZD, je opozoril na rok 1. okto
ber 1978, ko morajo TOZD in DO 
oddati vse svoje predloge za spre
membo samoupravnih splošnih 
aktov SOZD.

»Pre upotrebe dobro 
promučkati«

Opozorjeno je bilo tudi na dolo
čilo Zakona o blagovnem prome
tu, ki zahteva označevanje tehnič
nega blaga oziroma opremljanje 
blaga z navodili za uporabo v jezi
kih narodov in narodnosti, na ka
terih ozemlju so artikli v prodaji.

Za »Srečno Novo leto«
Vodja oddelka ekonomske pro

pagande, Anton Kočevar, je pred
stavil zamisel o enotnem Merca
torjevem stenskem koledarju za 
prihodnje leto. Slikovna tema - 
slovenska domača obrt, je bila 
sprejeta.
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Nenormalne razlike v prometu 
prodajaln

SOZD Mercator pred oblikovanjem računalniško- 
informacijskega sistema

Jože Renar - M-Rožnik, TOZD Grmada Center za obveščanje

Ali je naš učinak 
optimalen ?
Nadaljevanje z 2. strani 
Oglejmo si kolikšen prometšmo v 
TOZD Grmada v preteklem letu 
dosegli na m2 prodajne površine 
in kako se to odraža na stroških.

19 SP je imelo v lanskem letu 
3025 m2 neto prodajnih površin. 
Najvišji mesečni promet na m2 je 
dosegla SP v Rožanski ulici v 
Ljubljani in sicer 14.168 dinarjev, 
najnižjega pa SP v Ljubnem - 
3.303 dinarje. Razlika med obema 
je torej kar 10.865 dinarjev. Pov
prečni mesečni promet na m2 v 
vseh SP je v lanskem letu znašal 
8.111 dinarjev.

Istih 19 SP je imelo v lanskem 
letu 5873 m2 bruto prodajnih povr
šin' (prodajaln in skladišč). Najviš
ji mesečni promet na m2 je dose
gla SP Domžale - 7.590 dinarjev, 
najnižjega pa zopet SP Ljubno - 
1.468 dinarjev (torej le 28,7% pro
meta domžalske SP). Povprečni 
mesečni promet na m2 je znašal 
4.178 dinarjev.

Podobno stanje je tudi v klasič
nih prodajalnah.

14 bifejev je imelo v lanskem 
letu 882 m2 neto prodajnih (strež
nih) površin. Najvišji mesečni pro
met na m2 je dosegel bife v Janu- 
ševi ulici v Ljubljani - 6.242 dinar
jev, najnižjega pa bife na Konj
skem vrhu - 543 dinarjev. Razlika 
je ogromna: kar 11 in pol kratna. 
Povprečni mesečni promet na m2 
je znašal 2.748 dinarjev.

Istih 14 bifejev je imelo v lan
skem letu 1756 m2 bruto prodajnih 
površin. Najvišji in najnižji meseč
ni promet na m2 sta dosegla ista 
bifeja - prvi 3.689 dinarjev, drugi 
pa 425 dinarjev (kar je le 11,5% 
prvega). Povprečni mesečni pro
met na m2 je znašal 1.381 dinarjev.

Iz navedenih podatkov je razvi
dno, kako zelo vpliva ekonomič
nost poslovanja na promet. Zave
dati bi se morali, da brez ekono
mičnosti poslovanja ni dobrega 
upravljanja in gospodarjenja in tu
di ne prepotrebne stabilizacije. 
Naš cilj naj bo čim večji promet na 
kvadratni meter prodajne povr
šine!
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Računalnik prispel - kaj zdaj?
Desetega junija sta prispela iz Amerike v Ljubljano in v Ptuj računalnika PDP- 

11/70 oziroma PDP-11/34, ki pomenita bazo računalniško-informacijskega si
stema v SOZD. Ob tem dogodku smo se oglasili pri direktorju sektorja za AOP 
SOZD Mercator, Dragu Juratiču, in zapisali naslednjo izjavo.

V tem trenutku pomeni prispet
je računalnika na sedež SOZD uk
varjanje z instalacijo. Ta se razteza 
tudi na prostore, kjer ima trenut
no še pisarne TOZD Grosist, zato 
bo mogoče govoriti o dokončni in
stalaciji šele v mesecu septembru.

ki bi omogočale finančno realiza
cijo prej naštetih nalog. Zato je 
sektor za AOP SOZD Mercator 
pripravil predlog oblikovanja in
formacijskega sistema na podlagi 
računalnika v SOZD Mercator, ka
terega je naknadno dopolnil s po

da bo njihovo poslovanje kolikor 
mogoče ažurno in da bodo prevze
le breme trimesečnega vzporedne
ga obratovanja. Kdor bo prej pri
pravljen na prehod v računalniško 
obdelavo, bo nesporno užival pre
dnosti, vsem nam pa mora biti ja-

Izobraževanje ob delu v M-Panonija

Kristina Antolič — M-Panonija Ptuj

Ko se praksa sooči s 
teorijo

Spoznanja delavcev - študentov na srednji komer
cialni šoli v Ptuju

Program izobraževanja delav
cev ob delu v delovni organizaciji 
Mercator-Panonija Ptuj zajema 
vse smeri - od dokončanja šole za 
delavce, ki te niso končali pred 
zaposlitvijo, pa vse do visoke šole.

V okviru omenjenega programa 
je letos končala srednjo komer
cialno šolo pri Šolskem centru za 
gospodarstvo in upravo »Jože 
Lacko v Ptuju« druga skupina de
lavcev Mercator-Panonije.

Po končanem študiju, ki je trajal 
pet semestrov, lahko rečemo, da je 
bil naporen, zahteven in pester. 
Naporen zaradi celodnevne zadr
žanosti od doma - dopoldan redno 
delo, popoldan pouk - posebej za 
matere z majhnimi otroki. Zahte
ven zato, ker se je pouk odvijal kot 
v redni šoli, s sprotnim preverja
njem znanja in rednimi semestral- 
nimi izpiti. Vse to je zahtevalo, da 
smo morali gradivo, podano med 
šolskimi urami, iz učbenikov 
sproti utrjevati. Pestrost pa se je 
odražala v tem, da smo se delavci 
iz prakse, po več letih dela in od
sotnosti iz šolskih klopi, ponovno 
srečali s teoretičnimi znanji, na
menjenimi za prakso, in ugotavlja
li, kakšne so teorije, kot element 
za razvijanje prakse v gospodar
stvu oziroma znotraj tega, v dolo
čeni gospodarski panogi, v okviru 
programa srednje komercialne 
šole.

Iz naslova šole (Srednja komer
cialna šola) bi utegnilo slediti, da 
je to ožje gospodarsko in trgovsko 
usmerjeni študij, kar pa ne drži. 
Posebno ne sedaj, ob uveljavlja
nju samoupravnih odnosov, ki te
meljijo na novi zvezni in republi
ški ustavi, na Zakonu o združe
nem delu in Zakonu o delovnih 
razmerjih. To smo ugotovili v času 
šolanja pri predmetih samouprav
ljanje s temelji marksizma in pri 
zakonodaji.

Vsebino so tisti med nami, ki so 
pred začetkom ali v teku šolanja 
sodelovali v organih samouprav
ljanja v delovni organizaciji ali 
krajevni skupnosti, dokaj laže in 
hitreje dojemali ter svoje praktič
ne izkušnje med poukom povezo
vali s teorijo. S tem so na najpri
mernejši način pomagali tistim, ki 
doslej niso sodelovali v samou
pravnih organih.

Zavedajoč se, da smo bili v času 
šolanja, skladno z določbami sa
moupravnega sporazuma o med
sebojnih razmerjih delavcev v 
združenem delu, deležni ugodno
sti, kot sta šolnina in študijski do
pust, se delovnemu kolektivu za 
to iskreno zahvaljujemo, pred
vsem pa tistim delavcem, ki so 
morali v času naše odsotnosti delo 
nemoteno opravljati.

Takrat bo lahko opravljen test 
funkcioniranja in bomo lahko za
čeli s poskusi prehoda na novi si
stem. Pričakujemo, da bo ta posel, 
istočasno z novo organizacijo ma
terialnega poslovanja za vsa skla
dišča in obračun osebnih dohod
kov, dopolnjen s kadrovsko evi
denco, pripravljen do letošnjega 
decembra. S 1. januarjem 1979 se 
bo lahko začela letna proizvodnja 
ERC.

Naštete možnosti se lahko ure
sničijo, če bodo postavljena trdna 
izhodišča, usklajena na relaciji 
uporabnik - izvajalec, za obseg in 
vrsto del. Ta izhodišča so: ureje
nost prevzetega delovnega po
dročja, finansiranje razvojnih de
javnosti za pripravo posameznega 
področja, nabava dodatne opre
me, ki je potrebna za zajemanje 
podatkov neposredno pri uporab
niku, sprejem gospodarskega na
črta z izračunom cene za storitev 
ERC, šolanje uporabnikovih in 
izvajalčevih kadrov in poslovni 
odbor, v katerega bodo delegirani 
zares sposobni delavci, ki bodo pri 
uporabniku vodili organizacijo in 
tehnološke postopke.

Plan dela in razvoja TOZD in 
DO, združenih v SOZD Mercator, 
za leto 1978, ne vsebuje postavk,

datki o potrebnih sredstvih in na
činu njihovega združevanja. Ta 
elaborat je pozitivno ocenil kolegij 
vseh poslovodnih organov Merca
torjevih organizacij 27. junija v 
Ribnici, s priporočilom, naj se 
predlog pričenja takoj izvrševati, 
medtem ko bo Samoupravni spo
razum o medsebojnih razmerjih in 
o financiranju računalniške obde
lave poslovnih podatkov po nače
lih svobodne menjave dela v de
lovnih organizacijah in delovnih 
skupnostih, združenih v SOZD 
Mercator, dokončno sprejet ta
krat, ko bosta določena organiza
cijska oblika in pravni položaj ra
čunalniških centrov Mercatorja v 
Ljubljani, Postojni in Ptuju.

To pomeni, da sta pred SOZD 
dve nalogi: pogodbena ureditev 
načina združevanja sredstev za ra
zvoj računalništva in, drugič, or
ganizacijske priprave in poenote
nje tehnologije za področja, ki bo
do v letu 1979 prešla v računalni
ško obdelavo - skladiščno poslo
vanje, saldakonti, kadrovska evi
denca in obračun osebnih dohod
kov. Razumljivo je, da se bodo 
vključile v obdelavo samo tiste 
TOZD, ki bodo pripravile posa
mezna področja tako, da bodo us
klajene knjigovodske evidence,

sno, da izven računalniške obdela
ve ne bo mogel ostati nihče.

V omenjenih prizadevanjih 
ERC ne zasleduje le svoje uvelja
vitve, marveč da zagotovi uporab
nikom tiste informacije, ki omo
gočajo kontrolo poslovanja in 
sprejemanje potrebnih poslovnih 
odločitev. To so informacije, ki 
prikazujejo stanje v najmanjših 
organizacijskih enotah (stroškov
nih mestih), in to v trenutku, ko so 
podatki potrebni, a ne z dva ali 
trimesečno zamudo. To je najnuj
nejše. Zanesljivo se v prvem ob
dobju razen ažurnosti, točnosti in 
kvalitete podatkov ne bodo poka
zali finančni prihranki, res pa šir
jenje obsega poslovanja pri obde
lavah ne bo povzročilo novih stro
škov - kar v bistvu že je prihra
nek, kajti cena manipulacije je to
liko nižja, kolikor več jih je v ob
delavi.

Uporabniki bodo morali svoje 
kadre preoblikovati v toliko, da se 
bodo iz dosedanjih registratorjev 
poslovnih dogodkov spremenili v 
nadzorovalce in razčlenjevalce teh 
dogodkov. Pri tem ni odveč pono
viti izhodiščne ugotovitve, da ra
čunalniška obdelava lahko uspeš
no živi in napreduje samo, če upo
rabnikov kader z njo dejavno so
deluje.

Družbeni sistem obveščanja mora vsem subjektom samoupravljanja 
in političnega odločanja zagotoviti pravočasne, objektivne in vsestran
ske informacije ter jih stalno bogatiti.

(Iz resolucij za II. kongres ZKJ)
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Predstavniki mesta Ljubljana na pogovoru v SOZD Mercator

Jaro Novak — Delovna skupnost SOZD

Mercator opozarja na zmanjšane možnosti
Nadaljevanje s 1. strani 

»V Mercatorju smo zato začude
ni nad zaostrovanjem kreditnih 
pogojev trgovini,« je izjavil gene
ralni direktor. »Tako se odvisnost 
od kreditov še veča. Že zdaj brez 
sodelovanja proizvajalcev ne bi 
imeli možnosti za širjenje trgov
ske mreže. Po drugi strani pa so 
vse večji pritiski v občinah in kra
jevnih skupnostih z zahtevami po 
širjenju naših kapacitet. Znašli 
smo se v razkoraku med možnost
mi in potrebami, je povedal Miran

Goslar. »Pri vsem tem se položaj 
trgovine letos še slabša. Razlika v 
ceni nenehno pada v škodo trgovi
ne. Leta 1977 so razlike znašale le 
še 13.8 odstotkov, od tega je 2,9 
odstotka bonifikacij.« Zvezna ana
liza ugotavlja, da so t. zv. bonifika
cije v bistvu postale ekonomska 
kategorija, to je neizogibni vir po
krivanja stroškov prometa. V zve
zi s to problematiko je generalni 
direktor SOZD Mercator citiral 
stališče Edvarda Kardelja. Sami 
samoupravni sporazumi kot tudi 
instrumenti državne politike mo
rajo težiti k temu. da trgovina v 
delitvi dohodka doseže akumula
cijo, potrebno za njen razvoj in za 
njeno dohodkovno povezovanje z 
vsemi faktorji, od katerih zavisi 
njen razvoj. Mislim, da to stran 
trgovine nikakor ne bi smeli osla
biti, še več, tudi proizvodne orga
nizacije moramo orientirati na to, 
da se borijo za čim modernejšo in 
bolj racionalno organizacijo in 
opremo trgovine, da bi lahko 
ustvarila večji skupni dohodek, ki 
ga bo vlagala tako v razvoj proiz
vodnje kot tudi v ustvarjanje po
gojev za večji plasman blaga.

Težišča skupnega dela v 
SOZD Mercator

Kot prvo težišče združenega de
la SOZD Mercator je generalni di
rektor predstavil dohodkovno po
vezovanje s proizvajalci, kjer ima 
Mercator verjetno največ izkušenj 
pri povezovanju med proizvodni
mi in trgovskimi organizacijami. 
Doslej je sklenjenih 240 samou
pravnih sporazumov, po načelu 
skupnega prihodka, ki temeljijo 
na proizvodno prodajnih planih. 
Vključeni v te sporazume pred
stavljajo več kot 75 odstotkov pro
meta. Vendar na tej stopnji Merca
tor še ni v stanju, da bi že ocenil 
vloženo delo.

Če bi ocenjevali delitev prihod
ka glede na vloženo delo in sred
stva, potem trgovina več pridobi
va le pri treh kategorijah: pri kon- 
ditorskih izdelkih, pri alkoholnih 
m nekaterih brezalkoholnih pija
čah ter pri nekaterih praškastih 
proizvodih. V vseh ostalih skupi
nah proizvodov udeležba trgovine 
ni zadostna, največ izgube pa je 
pri osnovnih življenjskih sred

stvih. Ti pa predstavljajo 45% vo
lumna Mercatorjevega poslova
nja. Tako ustvarjajo izgubo slad
kor, riž, sol, cigarete, olje, mlevski 
izdelki, krmila, kruh, mast, marga
rina, meso, perutnina, mleko, ma
slo itd.

Problem v živilski branži ter pri 
tekstilu in pohištvu ni toliko vpra
šanje prisotnosti potrebnega bla
ga v trgovski mreži, ampak dej
stvo, da proizvajalci iz vse Jugo
slavije prihajajo z istim asortima- 
nom v iste kapacitete.

Vse investicije skupno 
dogovorjene

Kot drugo težišče skupnega 
združenega dela v SOZD Mercator 
je generalni direktor navedel sku
pen razvoj in združevanje sred
stev. Vsaka TOZD združuje 50% 
od svojega potenciala. Likvidirani

so kreditni odnosi in uveljavljeno 
načelo skupnega dohodka. Poten
cial se združuje v Interni banki. 
Vsaka investicija je dogovorjena v 
skupnem srednjeročnem progra
mu in se finansira iz štirih virov:

bančna sredstva, lastna sredstva 
TOZD, združena sredstva v SOZD 
in sredstva, združena s poslovnimi 
partnerji. Se vedno pa so bančna 
najbolj bistvena. Plan investicij 
Mercatorja znaša v obdobju 1978 
do 1981 ca. 1,60 milijarde.

Najpomembnejše investicije v 
Ljubljani:

- dopolnjevanja programa 
strojne opreme M-Embe,

- diskont trgovina na Slovenče
vi (v teku)

- poslovni center Grosista (zra
ven),

- različne samopostrežne trgo
vine,

- nova pekarna v Grosupljem (v 
teku)

- zorilnica Tovarne mesnih iz
delkov (suhomesnati izdelki),

- skupni poslovni prostori or
ganizacij zunanje trgovine (v teku)

- modernizacija kavarne Evro
pa (v teku),

- hotel A-kategorije na Gospo
darskem razstavišču,

- novi proizvodni obrati TOZD 
Spectrum,

- novi proizvodni obrati Kondi- 
torja,

- skladišče Stekla,
- računalniška oprema. 
Generalni direktor Mercatorja

se je ustavil pri predstavitvi po
membnejših investicij, med kate
rimi sta poslovni center Grosista

in hotel na GR, katerega gradnja 
je še odprto vprašanje.

Tretje področje skupnega dela 
SOZD je delo Interne banke in 
skupno finančno poslovanje. Or
ganizacija je uspešno zastavljena 
in je pomemben element povezo

vanja in racionalnega gospodarje
nja s sredstvi; opravlja plačilni 
promet in medsebojno posojanje.

Pomembno skupno delo ŠOZD 
je pomoč pri pripravi splošnih ak
tov, katerih revizija bo opravljena 
jeseni in bodo spremembe spreje
te pred koncem leta. Pri tem je 
Mercator ponosen na priznanje, ki 
ga je letos dobil ob Dnevu samou- 
pravljalcev.

Vsakdo tudi nekaj socialnih 
trgovin

Ob sklepu uvodne informacije o 
organizaciji in problemih SOZD 
Mercator je generalni direktor 
podčrtal problematiko, ki se razra
šča v zvezi z majhnimi trgovinami. 
Na žalost pa ta struktura znova 
reproducira isto strukturo. Zato 
mora Mercator nujno najti mož
nost za gradnjo večjih objektov. 
»Dogaja se, da občine od nas za
htevajo gradnjo ali odpiranje maj
hnih trgovin, medtem ko naj bi 
centre v soseskah gradili drugi.« 
Novi investitorji, ki prihajajo v 
Ljubljano, naj bi ne pobirali le 
smetane, ampak naj bi odpirali tu
di kakšne socialne objekte.

S tem je bila predstavljena 
osnovna slika SOZD Mercator.

V razpravi sta se tovariša Oro
žen in Rožič posebej zanimala za 
določene investicije in njihovo 
dolgoročno načrtovanje ter dobila 
pojasnilo, da se bodo zaradi po
manjkanja sredstev nekatere inve
sticije zavlekle v naslednje sred
njeročno obdobje. Tovariša Roži
ča je posebej zanimalo, glede na 
pomen Mercatorjevega kolektiva 
v Ljubljani, kako bo udeležen v 
njeni usmeritvi in kaj lahko k tej 
osnovni orientaciji pripomore tr
govina. Generalni direktorje poja
snil, da Mercator lahko postane 
sposobnejši ob povečanju skla- 
diščnosti kapacitet (po oceni 40- 
miiijardna investicija). S tem bi 
Ljubljana veliko pridobila tudi z 
vidika rezerv in plasmana obstoje
če industrije. Z vidika trgovine ie 
razvoj industrije v Ljubljani inte
resanten glede na veliko kupno 
moč.

Problemi ne pojdejo z 
dnevnega reda

Tovariš Marjan Orožen je ocenil, 
da je informacija o SOZD Merca
tor pomembna, ker ugotavlja, da 
je SOZD Mercator vplivna rte le v 
ljubljanskem prostoru, marveč v 
okviru slovenskih razmer. V zvezi 
s tem ga je posebej zanimalo, gle

de na strukturo dejavnosti Merca
torja, kakšna bo nadaljnja Merca
torjeva usmeritev. Pri tem je na
glasil, da težišče ne more biti na 
razvoju trgovine, marveč na tem, 
kar ustvarja novo vrednost. »Aku
mulacije ni moč graditi preko tr
govine. Problem občin v Ljublja
ni, posebej centra, je v počasnem 
tempu rasti trgovskih zmogljivo
sti.« Nadalje je tovariša Orožna za
nimalo, ali se Mercator, Emona, 
ABC in Nama - »štirje veliki« - 
dogovarjajo o delitvi dela, o pokri
vanju regij, o skupnih aranžma- 
nih, ali pa gre morebiti zgolj za 
konkurenco? Obljubil je, da se bo
do v mestu potrudili za sodelova
nje s trgovino in za to, da bi imeli 
pravilno predstavo o njej, »seveda 
pa brez iluzij,« je poudaril, »da bi 
šli problemi z dnevnega reda, kajti 
z vidika zaščite življenjskega stan
darda ni mogoče sprostiti cen za 
omenjene proizvode.«

Direktorji o težavah
Iz izkušenj posameznih organi

zacij glede na odprte teme so pri
spevali k razpravi tovariš Božič 
kot predstavnik M-Rožnika, tova
riš Dolinšek kot predstavnik M- 
Sadje zelenjava, tovariš Videtič 
kot predstavnik Tovarne mesnih 
izdelkov, tovariš Vrhovec kot po

močnik generalnega direktorja za 
organizacijo poslovanja in tovariš 
Matjašič kot predstavnik Ljub
ljanske banke. Tovariš Božič je 
predstavil uspelo sporazumevanje 
v krajevnih skupnostih, omenil 
prizadevanja trgovcev za usposo
bitev kmetijstva v zaledju Ljublja
ne in problem pomanjkanja arti
klov, dotaknil pa se je tudi proble
ma v zvezi z pomanjkanjem ka
drov v maloprodaji. Tovariš Vrho
vec se je zavzel za fond rizika, ki bi 
amortiziral oscilacije v preskrbi in 
v cenah, bodisi v primeru slabe 
letine bodisi ob presežkih. Fond 
naj bi bil regulator ravnovesja cen 
in založenosti tako za slaba kot za 
plodna leta. Za fond so trije možni 
viri: družbeni, potrošnikov in tr
govčev. Rizični sklad naj bi ne le
žal kot mrtev kapital, ampak bi bil 
last vseh, ki sodelujejo v oskrbi 
mesta, s tem da bi ga aktivirali po 
potrebi, ne bi pa smel biti vezan 
na nikogar. Tovariš Dolinšek je 
poročal o zanimivih izkušnjah s 
preskrbo s sadjem in zelenjavo ter 
z dobavitelji. M-Sadje zelenjava je 
v preskrbi s temi artikli udeležena 
v celotni mreži s 37%. Promet v 
vsem Mercatorju je bil z ozirom na 
druge kupce 55%. Promet poteka 
na osnovi sporazumov, ki so dol
goročni, količinsko pa se precizi
rajo letno. Proizvodnjo naročajo 
vnaprej, riziko pa nosita oba part
nerja. 95% nabavljajo v drugih re
publikah.

Tovariš Goslar je posebej odprl 
vprašanje potrebnosti in možnosti 
gradnje hotela na GR, kjer je pre
dviden kongresni hotel, ki bi bil 
smiselno dopolnilo kapacitetam 
Doma Ivana Cankarja. Poudaril 
je, da se Mercator ne poteguje za 
to gradnjo, ker je v težavah in ga s 
svojimi sredstvi ne more zgraditi, 
zaradi česar bi moral najti sovlaga
telje. Tovariš Rožič je izjavil, da je 
hotel Ljubljani potreben in da se 
bo mesto zavzelo za gradnjo.

Tovariš Videtič je govoril o kriz
nem položaju Tovarne mesnih iz
delkov, ki nima več nikakršnih 
notranjih rezerv, da bi povečala 
svoj prihodek. Tudi če povečajo 
produktivnost za 100%, povečajo 
dohodek le za 5%. Mesna industri
ja potrebuje družbeno intervenci
jo. Med drugim je navedel po
manjkanje živine in težave s cena
mi na tržišču, ki so različne in jih 
zakon tolerira, kakor npr. t. zv. pri
morske cene. »Mi pa živino ne le 
pokoljemo, ampak investiramo v 
živinorejo!« Izhod je samo višja 
cena, začenši pri kmetijskem pro
izvajalcu. Izhod ni iskanje rezerv v 
zmanjševanju kvalitete izdelkov, 
»kajti kranjska klobasa potem ni 
več kranjska klobasa«, je poudaril 
tovariš Videtič.

Orientacija mesta
V sklepni besedi je tovariš Rožič 

ugotovil, da za Mercator ne velja 
kakor za nekatere druge kolekti

ve, v katerih stvari ne napreduje
jo, ker organizacijsko niso usklaje
ni s pogoji in ekonomskimi zako
nitostmi samoupravljanja. Proble
mi, ki jih je predstavil Mercator, 
ne morejo ostati le skrb samou
pravnih organov, ampak bodo 
prišli na dnevni red mestne skup
ščine. Osnova za razgovor bodo 
pozitivne izkušnje treh ali štirih 
udeležencev v pogovorih. Kar za
deva fond rizika se bo treba izogi
bati temu, da bi se stari odnosi 
nadaljevali in da bi nekdo odtuje
val rizična sredstva ter opravljal 
distribucijo. Rizična sredstva naj 
bi ne pokrivala lenobe.

Treba bo zagotoviti, da bodo 
prišli do izraza napori velikih ko
lektivov, zaradi njihove stopnje 
organiziranega dela in zaradi nji
hovih razvojnih perspektiv. Orga
nizmi mesta ne bodo smeli biti lo
čeni med seboj, zato je treba ob 
velikih iniciativah izmenjati mne
nja. Mesto bo ustanovilo akcijske 
skupine, v katerih bodo angažira
ni strokovnjaki, ki bodo delali na 
problemih mestnega značaja.

Ob zaključku je generalni direk
tor obema predstavnikoma mesta 
Ljubljane predstavil s pomočjo 
makete bodoči poslovni center 
med kamniško progo in Slovenče
vo cesto, ki ga bo Mercator, TOZD 
Grosist pričel graditi spomladi.

Letos novoizvoljena: sekretar MK ZKS Ljubljana. Marjan Orožen, in predsednik SML, Marjan Rožič. - Foto Matjaž Marinček

Sami samoupravni sporazumi kot tudi instrumenti državne politike morajo težiti k temu, da trgovina v delitvi dohodka doseže 
akumulacijo, potrebno za njen razvoj in za njeno dohodkovno povezovanje z vsemi faktorji, od katerih zavisi njen razvoj. Mislim, da to 
stran trgovine nikakor ne bi smeli oslabiti, še več, tudi proizvodne organizacije moramo orientirati na to, da se borijo za čim 
modernejšo in bolj racionalno organizacijo in opremo trgovine, da bi lahko ustvarila večji skupni dohodek, ki ga bo vlagala tako v 
razvoj proizvodnje kot tudi v ustvarjanje pogojev za večji plasman tega.

Edvard Kardelj
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Iz Mercator-Panonije Ptuj
grl in odkrivanjem drugih skritih no
tranjih rezerv povečujemo produktiv
nost dela.

Anica Perko — M-Panonija Ptuj, TOZD Zaščita Kidričevo

TOZD Zaščita Kidričevo
Mercato .Panonija, TOZD Zaščita Kidričevo je po 

obsegu najmočnejša enota, specializirana za proiz
vodnjo in prodajo zaščitnih sredstev v SR Sloveniji. 
TOZD Zaščita Kidričevo zaposluje 83 delavcev, ki 
proizvedejo mesečno samo usnjenih zaščitnih roka
vic preko 35.000 parov. Za leto 1978 predvidevamo 
preko 10 milijard starih din realizacije.

Analize in raziskave trga so pokaza
le, da bi morali, če hočemo iti v korak s 
časom, razširiti proizvodni program. 
Večjih kadrovskih težav pri taki razši
ritvi ne bi imeli, pač pa nam prostor
ske možnosti onemogočajo kakršno- 
koli povečanje proizvodnje na račun 
povečanja obsega sredstev. Delavci 
TOZD Zaščita stremimo za poveča
njem proizvodnje, zato z razširjanjem 
prodajne mreže, odpravljanjem ozkih

Prodaja
Z raznolikim asortimanom za

ščitnih sredstev oskrbujemo mno
ga znana in renomirana podjetja, 
različne tovarne in delavnice - 
predvsem v SR Sloveniji, SR Hr- 
vatski in v SR Srbiji. Ker so to 
končni potrošniki, imamo kot do
polnilni trgovski asortiman tudi 
vso ostalo opremo za osebno za
ščito delavcev pri delu. Za prodajo 
na terenu imamo 7 potnikov, od
prli pa smo tudi skladišče v Beo
gradu, da bi blago čimbolj pribli
žali kupcem in skrajšali dobavne 
roke. Iz istih razlogov bomo letos 
odprli skladišče tudi v Ljubljani, 
analiza trga pa bo pokazala, če bo 
to potrebno še kje drugje. Anica Perko

Nastanek TOZD Zaščita sega v 
leto 1947, ko je bila 7. maja osno
vana »Čevljarska zadruga« Lo
vrenc na Dravskem polju. Ta je ob 
nastanku zaposlovala 13 delavcev. 
Leta 1956 se je Čevljarska zadruga 
preimenovala v obrtno podjetje 
Dravinja. Podjetje se je razvijalo, 
spremenilo svoj proizvodni pro
gram in se leta 1964 preselilo v 
Kidričevo, v prostore, kjer še da
nes poslujemo.

Podjetje je pod tem imenom po
slovalo do leta 1972, ko ga je prev
zela Mercator, TOZD Panonija 
Ptuj. Postalo je sestavni del TOZD 
Panonija in se preimenovalo v Za
ščita Kidričevo. Obrat Zaščita se 
je specializiral za proizvodnjo 
vseh vrst zaščitnih usnjenih roka
vic in zaščitne opreme.

Z uvedbo nove organizacije dela 
beležimo nenehno rast produktiv
nosti, kakor tudi bruto realizacijo 
in porast dohodka na zaposlenega.

Potrebe so narekovale novo or
ganiziranost, za katero smo se na

referendumu oktobra 1977 tudi- 
odločili. TOZD Panonija Ptuj se je 
reorganizirala v DO Panonija s tre
mi temeljnimi organizacijami 
združenega dela: TOZD Velepro
daja, TOZD Maloprodaja, TOZD 
Zaščita in DSSS.

TOZD Zaščita Kidričevo je 
uvedla novo organizacijo dela, po
slovni program v skladu s progra
mi Mercatorja, pa tudi analizo in 
raziskavo trga, zato imamo mož
nost pravočasno reagirati na po
trebe kupcev-potrošnikov in pro
izvajalcev.

Dejavnost TOZD Zaščita lahko 
razdelimo na specializirano proiz
vodnjo in prodajo vseh osebnih 
zaščitnih sredstev pri delu.

Proizvodnja
TOZD Zaščita proizvaja izdelke za 

osebno zaščito pri delu iz tehničnega 
usnja, cerade, PVC materialov in tek
stila. Delo v proizvodnji je v celoti nor
mirano, zaposlene pa so predvsem 
ženske iz bližnje okolice.

Iz naših pesmaric

Lado Novak — M-Sloga

Sredi Radgone 
prijeten hram...

Tako je leta 1968 zapisal (sedaj že pokojni) bančni 
uslužbenec Pogačnik Vlado iz Gornje Radgone. Pa ne 
samo to: napisal je kar celo pesem, ki opeva takrat na 
novo odprto trgovsko hišo podjetja SLOGA.

Sedaj pišemo leto 1978 - leto, v katerem trgovska hiša MERCATOR-SLOGA še 
vedno stoji. V vsej svoji veličini, ne dosti drugačna kot pred desetimi leti.

Zato tudi ni pričakovati, da bi še kdo napisal kaj takega. Mogoče, ko bo odprta 
nova blagovna hiša - mogoče...

Preberimo si torej slavospev...

Sredi Radgone prijeten hram, 
občanom je na razpolago dan. 
Pod eno streho vse dobiš - 
vse, kar si želiš.

Kot da odprta so nebesa: 
motorji, mopedi, kolesa; 
šivalne stroje in peči, 
pri »Slogi« vsak lahko dobi. 
Ce elektriko si instaliraš 
in lestence tu izbiraš, 
na žarnice še ne pozabi - 
imel najboljše boš v rabi.

Konfekcija na drugi strani, 
modeli čudoviti zbrani, 
zato naj ženin in nevesta 
na nakupe k »Slogi« gresta; 
Če hoče dekle biti »šik«, 
kompletov krasnih tu je mik,

za stare, mlade - izbira je bogata, 
odprta vedno so vam vrata.

V nadstropju paša za oči: 
pohištvo krasno se dobi - 
za plitve žepe in globoke, 
dobiš pa tudi na obroke!
Tu so omare čudovite,
v lesu vrste plemenite;
užitek v Slogini je spalnici zaspati -
le treba si jo je izbrati.

Glej, tja na levo so še vrata: 
zaloga blaga je bogata - 
šifon, kamgarn in damast, 
že to pogledati je slast.
»Sloga« se je potrudila, 
da le najboljše je dobila; 
to nam občanom nudi, 
prijatelj - tega ne zamudi.

Razstavni prostor M - Panonija TOZD Zaščita na sejmu v Beogradu 1977

Načrti za prihodnost — nove 
integracije

Anica Perko — M-Panonija Ptuj

Cilj dogovarjanj —
zadovoljen potrošnik

Zaradi razdrobljenosti trgovine v Ptuju in na po
dročju, kjer ta trgovina posluje, je prišlo do pobude za 
tesnejšo povezavo trgovskega podjetja Izbira Ptuj in 
delovne organizacije Mercator-Panonija Ptuj. Združi
tev trgovine v Ptuju je eden od ciljev družbenega 
plana 1976-1980 in letne resolucije o politiki izvajanja 
družbenega plana.

Predstavniki obeh trgovskih or- večanje obsega poslovanja, ob 
ganizacij so na prvem skupnem manjših zalogah in mnogo večji 
sestanku ugotovili upravičenost izbiri blaga. Pri tem pa bo imel 
ter vsestransko koristnost take glavno korist potrošnik - tako v 
združitve. Močno je prevladalo pogledu cen kakor v bolj kako- 
dejstvo, da je nadaljnji razvoj ma- vostni ponudbi ter večjem asorti- 
loprodajne mreže, trgovine na ve- manu blaga, 
liko in proizvodnje mnogo lažji, V sklopu TP Izbira Ptuj posluje 
predvsem pa smotrnejši, če je sku- proizvodno konfekcijski obrat 
pen. Gre namreč za mnogo racio- Moda, ki bi se ob združitvi spojil z 
nalnejše izkoriščanje obstoječih obratom Zaščita v novo temeljno 
zmogljivosti, ki brez večjih vla- organizacijo združenega dela. 
ganj omogočajo nekajkratno po- Združitev obstoječih proizvodnih

zmogljivosti v obeh TOZD, Zašči
ta in Moda, pomeni kompletiranje 
asortimana ter optimalno izkori
ščenost zmogljivosti. V prvi fazi se 
bo sicer nekaj delovnih opravil 
prekrivalo, z novo delitvijo dela pa 
bo obstoječi kader s svojimi izkuš
njami in sposobnostmi upravičil 
združitev obeh organizacij.

Nova DO, v kateri bo zaposlenih 
okrog 1250 delavcev, ki bodo že 
takoj v začetku ustvarjali 2 milijar
di celotnega prihodka, bo postala 
pomemben nosilec razvojnih na
črtov SOZD Mercator in razvoja v 
občini Ptuj.

Združena TOZD Zaščita bo ra
zvijala proizvodnjo zaščitnih sred
stev iz usnja in tekstila po doseda
njih programih, vendar v večjem 
obsegu ter z razširjenim asortima
nom. Uresničitev razvojnih usme
ritev je pogojena z izgradnjo nove
ga poslovnega obrata v Kidriče
vem s površino približno 2000 
kvadratnih metrov ter s preko 200 
zaposlenimi.

Vsekakor so za združitev dela in 
sredstev potrebna določena so
glasja obeh kolektivov, DPS Ptuj 
in širšega območja kakor tudi us
klajevanje znotraj SOZD Merca
tor.

Referendum o združitvi v novo 
DO bo konec septembra 1978, po
trebna pa bo popolna angažira
nost vseh delovnih ljudi, DPO in 
samoupravnih organov, da bi mo
gli uspešno izpeljati to nalogo.

Kristina Antolič - M-Panonija Ptuj, TOZD 
Maloprodaja

Nasvet
Če hišo si gradiš -
pri GRADITELJU v Ptuju vse dobiš.
Na železo ne pozabi -
dobiš ga v ŽELEZNINI ob Dravi.
Žaga, žeblji in cevi -
vse v KOVINI se dobi.
Če pleskal rad bi okna, vrata - 
z vsem je KEMIKALIJA bogata.
Vse, kar za kuhinjo želiš -
to v STEKLU-PORCELAN dobiš.
A za tople sončne dni

je garnitura Picnik v PLASTIKI.
Se na obleko ne pozabi - 
v OBLAČILU svoj denar porabi.
K temu tudi srajca sodi - 
V SLAVICI si jo dohodi.
Za knjige, zvezke in papir 
je v PAPIRNICI-GALANTERIJI vir. 
Kaj vse v BLAGOVNICI dobiš - 
se sam prepričaj: kar želiš!
K temu špecerije še pristavi - 
Mercator-Panonija Ptuj se jim pravi.

V začetku junija je ljubljan
ski Dnevnik zapisal: »Junija le
ta 1953 so na ljubljanskem Ne
botičniku postavili daljnogled, 
ki poveča celo 20-krat.«

Zdaj, po petnajstih letih, lah
ko Ljubljano in okolico opazu
jemo skozi nov, sodobnejši 
daljnogled. In prav to privabi 
na teraso Nebotičnika še več 
obiskovalcev. Terasa je goste to 
sezono pričakala povsem preu
rejena, postavili so lične stole 
in mizice, okrasili pa so jo s 
pisanim cvetjem.

Seveda je ob lepem vremenu 
na Nebotičnikov! terasi še pri
jetneje posedati ob kozarcu 
osvežilne pijače ali pa ob odlič
ni ledeni kavi. (Mile Bitenc)
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Ponos M-Potrošnika v Lenartu

Matjaž Marinček — Center za obveščanje

V čem je torej čarobna formula 
poslovalnice v Selcah?

Ta formula je poslovodkinja 
Amalija Tuš, trgovka z dušo in te
lesom, poslovodkinja od jutra do 
večera. Kar 70% kupcev prihaja v 
poslovalnico v Selcah iz maribor
ske občine. Kako to?

Trgovsko podjetje Potrošnik v Lenartu v Slovenskih goricah je bilo ustanovljeno razmeroma pozno - leta 
1958. Danes, ob 20-letnici, ima v 23 prodajalnah in 6 bifejih 90 zaposlenih, s svojo prodajno mrežo pa pokriva 
področje vseh osmih krajevnih skupnosti v občini.

Podjetje je nastalo iz zadružnih 
trgovin in je imelo prvih sedem let 
obstoja prodajalne v Jurovskem 
dolu, Voličini, Zamarkovi, Lokav- 
cu in Zgornji Ščavnici. Leta 1965 
se je združilo s trgovskim podjet-

dajalne železnine, s čimer se jim je 
realizacija povečala za preko 
200%. Prostori (250 m2) danes že 
ne zadostujejo več, zato bo treba 
čim prej priključiti novih 250 m2 
in na prostem zamrežiti določeno

po narodnem dohodku na prebi
valca na zadnjem mestu v Sloveni
ji. Kljub temu so prepričani, da se 
bo zaradi industrializacije kupna 
moč povečala.

V srednjeročnem načrtu razvoja

Osnova organizacija sindikata je 
zaživela leta 1975, po reorganizaci
ji. Za delovanje ima vse pogoje, 
težave so le s sestanki, ker imajo 
posamezni delavci delo v izme
nah. OOS skrbi za izobraževalno, 
kulturno in športno dejavnost za
poslenih ter za njihovo letovanje.

Učencev v gospodarstvu je 30 in 
imajo svojo OO ZSMS, ki je bila 
ustanovljena pred petimi leti na 
pobudo OO ZK. Lani so imeli pri
vlačen program dejavnosti, ki pa 
žal ni bil realiziran, ker jim občin
ska ZSMS ni dala nobene pomoči.

Zdi se, da imajo v vsaki organi
zaciji nekoga ali nekaj, kar s pono

»Prodajamo vse, razen avtomo
bilov. Vsaki potrošnikovi želji je 
treba prisluhniti, nobeno delo ne 
sme biti pretežko in nobene nadu
re izhoda. Če bi dobila vse nadure 
plačane, bi zaslužila več kot gene
ralni direktor!« zatrjuje tovarišica 
Tuševa in simpatični nasmešek ji 
nikoli ne zgine z obraza.

»Prodajalna bi bila potrebna 
prenovitve in razširitve. Od posta
vitve sem je sicer že bila prenov
ljena, je pa premajhna, saj se je 
promet krepko povečal. Skladišča 
imamo le 40 m2 in tako je precej 
blaga zunaj, na prostem - pred
vsem betonsko železo in drugi iz
delki, ki jim vreme ne škoduje.

Učila sem se pri privatniku, zato 
imam drugačen odnos do dela in 
strank, kot ga imajo prodajalci da
nes. Ko sem se učila, se med de
lovnim časom nisem smela pogo
varjati nič privatnega - danes pa 
klepetajo kar v skupinah.

ljf,nart v Slovenskih goricah pozimi. - Foto Matjaž Marinček Poslovalnica v Benediktu. - Foto Matjaž Marinček

iem Izbira iz Cerkvenjaka in tako 
?vojo ponudbo razširilo na proda
jalne v Selcah, Gradišču, Benedik
tu, Zaverhu in Cerkvenjaku.

Za dokončno samoupravno or
ganiziranost, za združitev v Merca
tor ali mariborsko TIMO, so se de- 
tavci lenarškega potrošnika odlo
čali na referendumu v mesecu ju
liju leta 1975. Kot zanimivost naj 
zapišem, da je bila udeležba 100- 
°dstotna in da so pri pregledu gla
sovalnih listkov našli samo en glas 
za TIMO.

Realizirani in načrtovani 
dosežki

Za boljšo predstavo o tem, kak
šen je Mercator-Potrošnik danes, 
si oglejmo nekaj številčnih podat
kov.

V lanskem letu je 90 zaposlenih 
ustvarilo 100 milijonov celotnega 
Prihodka, za letošnje leto pa je v 
Načrtu 108,5 milijonov dinarjev. 
Dohodka je bilo v lanskem letu 
Približno 12,5 milijona dinarjev, 
čistega dohodka nekaj manj kot 
9>8 milijona, akumulacija pa 1,7 
bilijona dinarjev. Povprečni me
sečni neto osebni dohodek na za
poslenega je znašal 3684 dinarjev 
ju je bil eden najnižjih v Mercator
ju - le še v petih DO in TOZD so 
lrneh nižjega.

V lanskem letu so v Lenartu 
zgradili skladišča za potrebe pro

površino za materiale, ki smejo bi
ti izpostavljeni vlagi.

Največji načrt predstavlja bla
govnica v Lenartu, ki bo imela 
2400 m2 površine, graditi pa naj bi 
jo pričeli v prihodnjem letu. Pre
dračunska vrednost znaša 57,8 mi
lijona dinarjev, kar bodo pokrili 
deloma z lastnimi, deloma z zdru
ženimi, in deloma z bančnimi 
sredstvi. Skrbi jih kupna moč po
trošnikov, saj je lenarška občina

Amalija Tuš, poslovodkinja poslovalnice 
v Selcah in aktivna družbenopolitična de
lavka. - Foto Matjaž Marinček

imajo tudi novo trgovino z meša
nim blagom in bife v Jurovskem 
dolu, ki bi morala biti odprta pri
hodnje leto. Gradnjo so načrtovali 
že prej, a niso uspeli dobiti lokacij
skega dovoljenja. Projekt bo veljal 
4 milijone dinarjev, kar bodo po
krili deloma z lastnimi, deloma z 
združenimi sredstvi.

Pestra družbenopolitična 
dejavnost

Deset delavcev Mercator-Po- 
trošnika je včlanjenih v ZK. OO 
ZK je precej aktivna; sestanke 
imajo skupaj z OOS in ZSMS. 
Imajo svoj program dela, seveda 
pa tudi upoštevajo programe ob
činskega komiteja in sveta ZK. 
Aktivnost je usmerjena v volitve, 
spremljanje samoupravnih spora
zumov ter v akte, ki jih je potreb
no dopolniti.

som pokažejo ali predstavijo. Vča
sih je to priznanje, drugič spet 
kakšna posebej uspešna dejav
nost ali posameznik. V Mercator- 
Potrošniku sta to poslovalnica v 
Selcah in njena poslovodkinja 
Amalija Tuš. Poslovalnica v Sel
cah je tako imenovana klasična 
prodajalna s 110 m2 prodajnih in 
skladiščnih površin ter s sedmimi 
zaposlenimi. V lanskem letu je 
ustvarila 13 milijonov dinarjev ce
lotnega prihodka, kar je 1/7 pri
hodka delovne organizacije. Za 
primerjavo: samopostrežna pro
dajalna v Lenartu s 325 m2 prodaj
nih in skladiščnih površin ter 10 
zaposlenimi je ustvarila lani 16 mi
lijonov dinarjev celotnega pri
hodka.

Selška poslovalnica dosega naj
višjo realizacijo na zaposlenega in 
najvišje indekse v izvrševanju pla
nov ter v odnosu na prejšnja leta.

Med delovnim časom moram tu
di na sestanke, vendar izgubljeni 
čas vedno nadoknadim - čeprav je 
tudi sestankovanje delo!«

Amalija Tuš je zelo aktivna v 
samoupravnih delegacijah na rav
ni občine, delegatka Republiške
ga odbora sindikata delavcev v tr
govini, predsednica Komisije za 
medsebojna razmerja v delovni 
organizaciji... Na pobudo Občin
skega sindikalnega sveta je dobila 
srebrni znak Sindikatov Sloveni
je. Še kako res je torej, ko o njej 
trdijo, da je pridna kot mravlja.

5% v Mercatorju
V občini Lenart je 1800 zaposle

nih, kar pomeni, da je kar 5% vseh 
delavcev v občini zaposlenih pri 
Mercator-Potrošniku. Upajmo, da 
se bodo še naprej tako uspešno 
(ne le količinsko) vklapljali v živ
ljenjski utrip lenarške občine.
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Za Mercator u bratskim republikama

Sastao se kolegijum generalnog 
direktora

Suzana Modrijan — M-Velepreskrba, TOZD Grosist

Delavcu prvo 
besedo v razpravah

Poslovodni organi organizacija, koje su udružene u 
SOUR Mercator, sastali su se 27. juna u Ribnici na 
Dolenjskem u prostorijama Mercator-Rožnik, OOUR 
Jelka.

Glavne tačke dnevnog reda bile su gradivo o formi
ranju računskoinformativnog sistema u SOUR Mer
cator, predlog samoupravnog sporazuma o medusob- 
nim odnosima in finansiranju obrade podataka preko 
računalnika.

Značajnu temu sastanka rašire- 
uog kolegijuma generalnog direk
tora pretstavljao je pregled i anaii- 
za poslovanja Mercatora u prva tri 
meseca ove godine te pregled po
slovanja Interne banke u prvih 
šest meseci njenog postojanja.

Utvrdeno je sledeče: SOUR 
Mercator ostvario je u prva tri me
seca ove godine nešto više od 3 
milijarde celokupnog prihoda, što 
pretstavlja 24% planiranog ili 
26.5% postignutog u 1977. godini. 
Upotrebljena sretstva čine veči 
procenat prihoda nego u 1977. go
dini. Največi deo čistog dohotka 
odlazi za lična primanja, to je sko- 
ro 76%, što je isto kao prošle godi
ne. Gubici u strukturi zauzimaju 
isti proseg kao u lanskom trome
sečju, dok su u apsolutnoj svoti 
veči i iznose preko 11 milijona. 
Medu uzrocima za gubitak služba 
navodi više razloga: medu njima 
najvažniji su isplačivanje ličnih 
dohodaka, bez obzira na postignu- 
ti uspeh, dalje ispad nenaplačene 
prodaje, zbog slabijih uslova na 
tržištu i sezonskih upliva u trgovi
ni na malo. S obzirom na navede
ne podatke u 1978. godini ne oče- 
kujemo bolje finansijske rezulta
te. Razlozi su: jak inflacijski uti
ca j, ispad vanrednih prihoda u tr- 
govskoj delatnosti, slaba poljopri- , 
'Tedna letina i poškupljenje arti- 
kala. Isto tako se poreži i obavez- 
nosti povečavaju zbog porasta 
osnova, a lični dohotci povečavaju 
se u skladu sa predvidenim pora
stom.

U raspravi bila je naglašena po
treba po takvim analizama našega 
poslovanja, koje pokazuju pro
duktivnost rada i kvalitet poslova
nja. I ne samo to, takve analize 
nam zaista pokazuju rezultate na
ših zajednički dogovorenih radnih 
zadataka. Posledica tih analiza ne
ka bude kvalitativno poboljšanje 
poslovanja.

Direktor! Mercatorovih organi
zacija su ponovo upozorili na jako 
nisku akumulacijsko sposobnost, 
posebno u prodavaonicama na se- 
lima i preporučili da SOUR ta pi
tanja prenosi na odgovorna poli- 
tička mesta, odnosno na društve- 
nopolitičke organizacije.

(To se več desilo u razgovoru sa 
drugovima Marjanom Orožnom i 
Marjanom Rožičem ovog meseca 
u Ljubljani, o čemu izveštavamo 
na 1. stranici).

U tački dnevnog reda, koje se 
odnosila na načrt informacijskog 
sistema na računarima, prihvače- 
no je sledeče stanovište: za ceo 
SOUR Mercator treba da važi kao 
obaveza zajednički informativni 
sistem, koji se u prvoj fazi razvija 
u tri centra: u sedištu SOUR u 
Ljubljani, u Mercator - Nanos u 
Postojni i u Mercator - Panonija u 
Ptuju. Prisutni su se složili po pi
tanju stručnog radnog tela - po- 
slovnog odbora, koje če da usme- 
rava i prati razvoj i rad sistema u 
SOUR preko računara. Zauzeli su 
se da osposobe kadrove za računa- 
re u organizacijama udruženih u 
SOUR. Sadašnji program uvode- 
nja banke podataka u SOUR bio je 
prihvačen sa odobravanjem. Pret- 
stavnik centra za avtomatsku 
obradnju podataka (AOP) nagla- 
sio je, da če se korisnici postepeno 
uključivati u obradu i da to uslov- 
Ijava još brže usposobljavanje ka- 
drova.

Sledila je informacija o poslova
nju Mercator - Interne banke. Pri
sutni su pohvalno ocenili njeno 
delovanje i več stečena iskustva u 
njenom radu.

Poslovanje Mercator - Interne 
banke prikazano je 1. in 3. strani 
ovog broja.

Prisutni su bili upozoreni na 
ulogu društveno poiitičkih organi
zacija SOUR kod ponovnog oživ-
10 MERCATOR

Ijavanja sportske rekreacije u 
Mercatoru. Zbog toga su ove godi
ne po prvi put organizirane letnje 
sportske igre sa nazivom MERCA- 
TORIADA 78. U sklopu tih igara 
organizirana su takmičenja u svim 
organizacijama i to u 14 disciplina. 
U njima mogu sudelovati svi ra- 
dnici Mercatora te se tako uključi- 
ti u ostvarivanje ove vrste ličnih 
potreba u udruženom radu.

Ove godine organizacija igara 
poverena je Mercator - Panoniji iz 
Ptuja i kod njih če u septembru 
biti finalno takmičenje najbolje 
plasiranih ekipa. Troškovi organi
zacije raspodeiiče se na učesnike 
finainog takmičenja. Ove godine 
prijavilo se je 234 ekipa sa preko 
1100 učesnika.

Dalje su poslovodni organi bili 
obavešteni rhogučnošču, koje daje 
Zakon o trgovinskem prometu za 
otvaranje privatnih trgovina. Mer
cator je zainteresiran za sudelova- 
nje sa gradanima, koji bi na osno- 
vu ugovora udružili rad i sretstva

za snabdevanje potrošača na selu, 
gde su Mercatorove prodavaonice 
nerentabilne.

Na sastanku su prisutni još upo
zoreni i na 127. zaključak 7. zase
danja Radničkog saveta SOUR u 
vezi sa problematikom nagradiva- 
nja po radu i raspodeli ličnih do
hodaka. Nekolicina radnih organi
zacija Mercatora ne usvaja dogo
vore i povečava sretstva za lične 
dohotke na račun fondova. Zbog 
toga je potrebno ponovo naglasiti 
sledeče:

- potrebno je poštovati dogovo- 
rena merila,

- u narednim mesečima ne do- 
zvoli se povečanje ličnih doho
daka,

- povečanje eventualno omogu- 
čiti na kraj godine, u koliko to ne 
bi išlo na štetu fondova.

Krajem godine predvidena je u 
SOUR Mercator revizija samou
pravnih akata. Prvi oktobar je rok, 
u kome moraju sve OOUR i radne 
organizacije dati svoje predloge za 
izmenu akata SOUR.

Istovremeno dok je trajala so
dnica kolegijuma generalnog di
rektora, Mercatoru je dodeljeno 
u Skupštini SRS u Ljubljani vi
soko priznanje u čast Dana sa- 
moupravljača. To priznanje mu 
je dodeljeno sa strane sindikata 
za visoki postignuti stepen ra
zvoja samoupravnih odnosa u 
složenoj organizaciji udruženog 
rada Mercator,

Posvet pred nakupom

Mercatoriada 78

Matjaž Marinček — Center za obveščanje

Finalisti v 
nogometu znani

13. in 15. julija so se na igriščih v Ljubljani, Ormožu 
in Krškem pričela predtekmovanja za Mercatoriado. 
Kot prva panoga je bil na vrsti mali nogomet.

Uvertura v Mercatoriado je bila 
odigrana s predtekmovanjem v 
skupini A, 13. julija na igrišču 
Športnega parka Svobode v Ljub
ljani. Pomerila so se moštva DS 
SOZD, Hladilnice (M-Velepreskr- 
ba), Spectruma in M-Sadja zele
njave, prijavljenega moštva Coni- 
mexa pa ni bilo na spregled. Re
zultati: DS SOZD - Hladilnica 3 : 
L, Sadje zelenjava-Spektrum 3:2, 
DS SOZD - Sadje zelenjava 3:1. 
Finalist je tako ekipa DS SOZD. 
Zvezsde srečanj so bili vsekakor 
igralci DS SOZD (Klemenc, Cor, 
Kotar, Sipek in Kovač), ki imajo, 
kot vse kaže, tudi v finalu največje 
izglede.

Ostala srečanja v malem nogo
metu so se zvrstila 15. julija. V 
skupini B v Krškem so se pomeri
la moštva M - Agrokombinata 
Krško, Preskrbe Krško in Ljub
ljanske Investe, moštev Metlike in 
ljubljanske TOZD Ilirije pa ni bi

lo. Rezultati: Preskrba - Investa 
2:3, AK Krško - Investa 5:2. Fina
list te skupine je M - Agrokombi
nat Krško.

Predtekmovanje v skupini C so 
odigrali v Ljubljani, pripravila pa 
ga je M-Enmba. Razen njene eki
pe sta nastopili še ekipi ljubljan
skega Grosista in Nanosa. Rezul
tati: Emba - Grosist 0:2, Grosist - 
Nanos 0:3. V finalu bo igrala ekipa 
M-Nanosa.

Moštva v skupini D so se pome
rila v Ormožu. Razen domačina, 
M-Zarje, so brcale še ekipe M-U- 
niverzala iz Lendave, M-Sloge iz 
Gornje Radgone in M-Panonije iz 
Ptuja. Najbolj fair ekipa na igrišču 
je bila ekipa M-Sloge. Zanjo je na
stopil tudi direktor DO, Budimir 
Gaševič. Rezultati: Univerzal - 
Zarja 4:0, Sloga - Panonija 1:6, 
Univerzal - Panonija 2:3. Finalist 
je torej moštvo M-Panomje iz 
Ptuja.

Nadaljevanje s 3. strani
so v dokumentih opredeljene na
jaktualnejše naloge sindikata, se
veda pa moramo izhajati iz lastnih 
ocen delovanja in aktivnosti sindi
kata na vseh ravneh ter opredeliti 
svoj odnos do bodočih nalog in 
aktivnosti. Da bodo zaključki teh 
razprav pomembna dopolnitev in 
opredelitev kongresnih dokume- 
notv ter podlaga za lastno delova
nje, je potrebno za te razprave 
vnaprej pripraviti kratke teze in v 
njih izločiti bistvena vprašanja, 
zlasti pa vlogo sindikata pri od
nosu dohodek - standard - pro
duktivnost, kjer bi morali ob pra
vem času bolj učinkovito reagirati 
na vse nepravilnosti in po
manjkljivosti. Prav tako so v bo
doče nujne učinkovite akcije in 
ukrepi sindikata v vsakem okolju, 
v boju proti različnim manipulaci
jam in razpravam, ki onemogočajo 
delavcem, da vidijo celotno pro
blematiko in sprejemajo ustrezne 
sklepe.

Nova organiziranost in 
delovanje Zveze sindikatov

Delavci, organizirani v osnovne 
organizacije Zveze sindikatov, so 
temeljni nosilci delovanja Zveze 
sindikatov. Organi organizacij 
Zveze sindikatov so za svoje poli
tično delovanje odgovorni sindi
kalni organizaciji in njenim čla
nom, obenem pa v skladu s svojo 
funkcijo samostojni pri sprejema
nju stališč. Člani organov Zveze 
sindikatov delujejo v svojem orga
nu, v katerega so bili izvoljeni, kot 
delegati okolja, iz katerega izhaja
jo, obenem pa zastopajo tudi 
skupne družbene interese in po
trebe, skladno s funkcijo sindikal
nega organa, v katerega so izvo
ljeni.

Vsaka sindikalna organizacija 
ima pravico in dolžnost, da daje 
pobudi in v ustrezne organe zveze 
sindikatov prenaša vsa tista vpra
šanja in probleme, o katerih je po
trebno sprejeti skupna politična 
stališča. Načelo demokratičnosti 
zagotavlja članom in osnovnim or
ganizacijam vpliv na vsebino sta
lišč občinskih in republiških orga
nizacij. To načelo zavezuje sindi
kalne organizacije in organe, da 
pri oblikovanju skupne politične 
usmeritve upoštevajo tudi kon
kretne interese delavcev iz organi
zacij združenega dela.

1. Osnovna organizacija 
Zveze sindikatov

Osnovna organizacija Zveze sin
dikatov je temeljna oblika politič
nega organiziranja in delovanja 
delavcev v Zvezi sindikatov. V 
osnovni organizaciji se delavci po
litično organizirajo, da bi utrjevali, 
svoj samoupravni položaj, vplivali 
na gospodarjenje, razvijali inven
tivno dejavnost, prispevali k ure
janju medsebojnih odnosov in de
lovnih razmer, skrbeli za izboljša
nje delovnih razmer, razvijali na
čela kadrovske politike in demo
kratično predlagali in kandidirali 
delegate in člane delegacij, uve
ljavljali varstvo pravic, si prizade
vali povečati življenjski standard 
in socialno varnost, dajali pobude 
in sodelovali v samoupravnem 
sporazumevanju in družbenem 
dogovarjanju, se usposabljali za 
delo in samoupravljanje.

V temeljni organizaciji združe
nega dela, oziroma v samoupravni 
delovni skupnosti, delavci-člani 
Zveze sindikatov praviloma usta
novijo eno osnovno organizacijo. 
Če so posamezni deli temeljne or
ganizacije združenega dela v ra
zličnih krajih, oziroma v različnih 
občinah, delavci v temeljni orga
nizaciji združenega dela usta
novijo več osnovnih organizacij. V 
TOZD-ih, ki imajo delovne enote z 
večjim številom delavcev, lahko v 
soglasju z občinsko organizacijo 
Zveze sindikatov ustanovijo več 
osnovnih organizacij. Vse osnov
ne organizacije ZS se povežejo na 
ravni TOZD ali druge samouprav
ne delovne skupnosti in po dele
gatskem načelu oblikujejo sindi
kalno konferenco. Sindikalna 
konferenca v TOZD predstavlja 
osnovne organizacije pri spreje
manju samoupravnih odločitev na 
ravni temeljne organizacije zdru
ženega dela. Sindikalna konferen

ca voli svoj izvršilni organ - pred
sedstvo.

Organi osnovne organizacije so:
- članski sestanek, na katerem 

se' zberejo člani, da bi zavzeli 
skupna stališča o vprašanjih, ki 
zadevajo njihove neposredne inte
rese;

- občni zbor, na katerem se čla
ni zberejo vsako drugo leto, da bi 
ocenili delovanje v dveletnem ob
dobju, sprejeli politično usmeri
tev za delovanje osnovne organi
zacije in izvolili izvršni in nadzor
ni odbor;

- izvršni odbor, kot najvišji 
stalni izvršilno-politični organ, in 
nadzorni odbor.

Izvršni odbor osnovne organi
zacije je za svoje delo politično od
govoren članom osnovne organi
zacije, za izvajanje skupno dogo
vorjenih stališč in nalog pa je od
govoren tudi organom Zveze sin
dikatov, katerih sestavni del je 
osnovna organizacija, in organom 
sindikatov, v katere se povezuje. 
Izvršni odbor izvoli svojega pred
sednika, podpredsednika, sekre
tarja in blagajnika, po potrebi pa 
oblikuje tudi komisije in druga 
delovna telesa.

Sindikalna skupina je oblika 
delovanja osnovne organizacije. 
Organizira se praviloma za isto 
skupino delavcev kot samouprav
na delovna skupina. Vsaka sindi
kalna skupina ima poverjenika, ki 
ga iz svojih vrst izvolijo člani sku
pine. Poverjenik vodi skupino. 
Sindikalne Sindikalna skupina 
mora omogočiti članom vpliv na 
oblikovanje politike in konkret
nih skepov osnovne organizacije 
in predstavlja obliko, preko katere 
se člani seznanajo s sklepi izvršne
ga odbora osnovne organizacije in 
s širšimi sindikalnimi vodstvi, ce 
gre za uresničevanje skupno do
govorjene politike.

2. Konferenca osnovnih 
organizacij v delovni 
organizaciji

Osnovne organizacije v temelj
nih organizacijah združenega dela 
in v delovnih skupnostih, ki se
stavljajo delovno organizacijo, se 
med seboj povezujejo v konferen
co osnovnih organizacij ZS. Kon
ferenca OO ZS je stalni organ os
novnih organizacij in jo sestavlja
jo delegati osnovnih organizacij. 
Ima tudi svoj izvšilni organ - 
predsedstvo, ki organizira delo. 
Konferenca ne more sprejemati 
stališč brez poprejšnjega soglasja 
osnovnih organizacij, ki se vanjo 
povezujejo, lahko pa sklicuje ak
cijske in problemske konference 
ter v ta namen oblikuje delovne • 
skupine za pripravo predlogov, za 
reševanje vprašanj in oblikovanje 
skupnih pogledov.

3. Koordinacijski odbor ZS v 
SOZD

Osnovne organizacije ZS v 
TOZD in v delovnih skupnostih, 
oziroma konference OO ZS v de
lovnih organizacijah, se v sestav
ljeni organizaciji združenega dela 
povezujejo v sindikalni koordina
cijski odbor, ki ga sestavljajo dele
gati osnovnih organizacij, oziroma 
konferenc osnovnih organizacij.

Koordinacijski odbor SOZD-a 
ima svojega predsednika, ki je od
govoren za delo odbora. Odbor or
ganizira takšno delovanje, da pri
de do razčiščevanja in razprav v 
osnovnih organizacijah in do poe
notenja stališč o bistvenih vpraša
njih skupnega delovanja. Skupna 
stališča sindikalnih organizacij 
združenega dela v SOZD lahko 
sprejemajo le osnovne organizaci
je neposredno ali na podlagi njiho
vega pooblastila delegati vseh os
novnih organizacij in sindikalnih 
konferenc na posebni problemski 
konferenci, ki se oblikuje za vsako 
zasedanje posebej.

Pri oblikovanju skupnih stališč 
osnovnih organizacij v SOZD so
deluje koordinacijski odbor pri 
razčiščevanju spornih vprašanj in 
oblikovanju stališč z ustreznimi 
občinskimi in medobčinskimi 
sveti ZS. Pri oblikovanju po
membnejših stališč pa sodeluje 
koordinacijski odbor tudi z ustrez
nimi republiškimi odbori sindika
tov in z republiškim svetom Zveze 
sindikatov Slovenije.
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Stanovanjska zadruga Mercator v 

Ljubljani

Matjaž Marinček — Center za obveščanje

Že imate 
stanovanje?

Večletni načrt TOZD Steklo

Miha Šušteršič — M-Velepreskrba, TOZD Steklo

Izdelan projekt za skladišče
Kaže, da se bo že prihodnje leto uresničila dolgo

letna želja kolektiva TOZD Steklo, da dobi lastne 
skladiščne prostore. Razgovori med blagovno tran
sportnim centrom Javna skladišča in TOZD Steklo 
ugodno potekajo in so dali tudi že prve konkretne 
rezultate.

Skoraj vse je že nared za usta
novitev Stanovanjske zadruge 
Mercator. Predpogoj - članstvo 
najmanj trideset občanov - bo, po 
predvidevanjih iniciativnega od
bora za ustanovitev zadruge, kma
lu izpolnjen, saj je doslej že zbra
nih 24 prijav.

Zakon o stanovanjskih zadru
gah daje široke možnosti pridobi
vanja lastniških ali najemniških 
stanovanj. Stanovanjska zadruga 
je specifična organizacija, katere 
člani združujejo svoje delo in sred
stva z namenom, da organizirano 
Uresničujejo svoje potrebe in inte
rese - tako pri gradnji kakor tudi 
pri gospodarjenju s stanovanji. Pri 
uresničevanju teh nalog se stano
vanjske zadruge povezujejo z 
OZD in krajevnimi skupnostmi 
ter vključujejo v občinsko samou
pravno stanovanjsko skupnost, ki 
je osnovni nosilec zasnov in ure
sničevalec dogovorjene stano
vanjske politike v občini.

V zadrugi hitreje in lažje do 
»strehe nad glavo«

Znano je, da je primanjkljaj sta
novanj na področju mesta Ljublja
ne sorazmerno velik. To med dru
gim dokazujejo tudi številni časo
pisni oglasi »iskalcev«. Zato je do

brodošla vsakršna pobuda za omi
litev stiske delavcev, ki rešujejo ta 
svoj eksistenčni problem.

Iniciativni odbor za ustanovitev 
Stanovanjske zadruge Mercator 
sestavljajo po en predstavnik DO 
in TOZD s področja mesta Ljub
ljane: Mercator-Rožnik - Delovna 
skupnost ter TOZD Dolomiti, Go
lovec in Grmada; Mercator-Vele- 
preskrba - Delovna skupnost ter 
TOZD Hladilnica, Investa, TMI, 
Grosist, Steklo in Spectrum; Mer- 
cator-Hoteli-gostinstvo - Delovna 
skupnost ter TOZD Kavarna 
Evropa, Kavarna-bar Nebotičnik 
in Ilirija; Mercator-Slovenija sadje 
- Delovna skupnost ter TOZD 
Hladilnica Zalog in Trgovina; 
Mercator-Contal - Delovna skup
nost ter TOZD Cibes in Conimex; 
Mercatmba, Merca ordje zelenja
va, MercatKonditor in Delovna 
skupnost SOZD. Delavci vseh na
štetih DO, TOZD in delovnih 
skupnosti imajo možnost včlaniti 
se v Stanovanjsko zadrugo Merca
tor.

Člani iniciativnega odbora so 
imeli 1. sejo 6. junija. Obravnavali 
so osnutka predlogov ustanovi
tvene pogodbe in statuta. Iz obeh 
aktov je razvidno, v čem bo pred-

Nadaljevanje na 14. strani

Steklo najema skladiščne pro
store v Javnih skladiščih že od le
ta 1960, ko se je izselilo iz prosto
rov Špedicije Globus. Tekom let 
pa je tudi to skladišče postalo pre
tesno glede na naraščajoči pro
met. Leta 1975 so Javna skladišča 
zgradila nasproti starih skladišč
nih prostorov Stekla novo skla
diščno stavbo, v katero se je poleg 
Stekla vselila tudi ljubljanska 
Astra. Najemnina, katero moramo 
plačevati Javnim skladiščem, ra
ste iz leta v leto in predstavlja da
nes izredno velik strošek. Tako 
smo leta 1976 plačali Javnim skla
diščem na ta račun 3,432.000 di
narjev, v prvi polovici letošnjega 
leta pa je znesek znašal že 
2,389.500 dinarjev. Želja po lastnih 
skladiščih traja vrsto let, a do nje
ne realizacije ni prišlo.

V začetku letošnjega leta je že 
vse kazalo, da bomo končno prišli 
do novih skladiščnih prostorov, in 
sicer v bodočem Mercatorjevem 
skladišču na Slovenčevi cesti. Ste
klu je bila dodeljena klet. O tem 
skladišču smo govorili že pred pri
pojitvijo Stekla k Mercatorju, kar 
je bilo posebno toplo sprejeto med 
delavci v skladišču. Kasnejši izra-

Poti do starih zdravil so različ
ne. Spet so se uveljavili najrazlič
nejši čaji in zeli, več pozornosti so 
spet namenili gibanju na svežem 
zraku, mnogi pa so začeli obujati 
stara pravila o zdravljenju z me
dom. Ta je kot zdravilo znan iz 
davnine, pa tudi iz bližnje prete
klosti, saj je med NOB v najtežjih 
trenutkih ostajal edino »zdravilo«.

Opozorila Svetovne zdravstvene 
organizacije o pretirani porabi 
zdravil in domače statistike, ki so 
postale še hitrejše in jasnejše, od
kar recepte »pregleduje« računal
nik, so vzpodbudile številne 
zdravnike, da svoj študij posvetijo 
medu in čebeljim pridelkom.

Svetovno raziskovalno 
gibanje

V dobi, ko je bilo vse, kar je 
imelo nadih »patine«, zanič, ko je 
bilo dobro le vse, kar je bilo mo
derno, je tudi med izgubil večji del 
svoje veljave. S spoznanji, da je 
narava naj več ji učitelj, da člove*k s 
trganjem vezi s preteklostjo po
zablja tudi na stvari, ki so mu bile 
stoletja in tisočletja v pomoč, so v 
marsikaterem laboratoriju nehali 
gledati v bodočnost in se posvetili 
preteklosti; tako so vse več razi
skav posvetili tudi čebeljim pri
delkom. Prav takšno vnemo kot 
drugje po svetu so pri raziskova
nju učinkovanja čebeljih pridel
kov pokazali tudi nekateri jugo
slovanski znanstveniki in začeli 
ugotavljati stvari, ki jih niti niso 
pričakovali. V laboratorijih, pod 
mikroskopi in na živalih, kasneje 
pa tudi na klinikah, so potrjevali, 
da so v čebeljih pridelkih snovi, ki 
imajo ugoden učinek na počutje 
in zdravje ljudi. Kmalu je postalo 
znano, da je cvetni prah najbolj 
skoncentrirana hrana, kar jih poz
namo, saj so v njem snovi, ki jih

čuni pa so pokazali, da bi bilo tre
ba kletno konstrukcijo dodatno 
okrepiti, kar pa bi gradnjo znatno 
podražilo. Vsled tega so se pred
stavniki SOZD Mercator in TOZD 
Steklo skušali dogovoriti z upravo 
Javnih skladišč za izdelavo skla
diščnih prostorov. Seveda je pre
hodno DS naše TOZD sprejel 
sklep o nameravani gradnji skla
dišča. Dosedanji razgovori so že 
pripeljali do podpisa pogodbe 
med Steklom in Javnimi skladi
šči. Po tej pogodbi bomo kot inve
stitor zgradili skladišče na zemlji
šču Javnih skladišč, ki se obveže
jo, da omenjeno zemljišče komu
nalno opremijo in komunalne na
prave redno vzdržujejo. Naš 
TOZD bo z dograditvijo teh pro
storov dolžan plačevati Javnim 
skladiščem, od dneva vselitve v 
objekt, odškodnino za koriščenje 
skupnih komunalnih naprav in 
komunalnih storitev ter odškodni
no za požarno varnostno službo.

Javna skladišča so naročila idej
ni projekt, ki je že izdelan. Po tem 
projektu bo imelo skladišče pro
store v kleti, pritljičju in v prvem 
nadstropju, kar bi skupaj zneslo 
7400 m2 pokrite površine. Predra-

potrebuje organizem za rast in 
vzdrževanje biološkega ravnotež
ja. Za mleček so dognali, daje bio
loški pospeševalec in da hkrati za
vira rast bakterij, plesni in viru
sov. Propolis je aktivna snov z 
izredno močnim učinkom proti vi
rusom in bakterijam.

Uspehi domačih 
strokovnjakov

Raziskovalca slovenskega mi
krobiološkega inštituta Bratko Fi
lipič in prof. dr. Miha Likar sta 
dokazala, da matični mleček in 
propolis zavirata rast virusov. V 
poročilu »Vpliv propolisa in ma
tičnega mlečka na razvoj nekate
rih virusov«, ki ga je zaradi izre
dnih odkritij in dosledne znan
stvene metode v celoti objavil tudi 
ameriški strokovni bilten »Inter- 
feron Scientific Memoranda« iz 
Buffala, med drugim v sklepnem 
delu poročila poročata:

»Iz raziskave je razvidno, da na
ravni proizvodi med, matični mle
ček, cvetni prah in propolis nima
jo samo fizioloških učinkov, am
pak razen proti mikrobom deluje
jo tudi proti virusom. Vprašanje 
pa je, iz česa izvira ta antivirusna 
aktivnost in kakšno je razmerje 
med sestavo in vplivom čebele na 
antivirusno dejavnost... Poskusi 
kažejo, da aktivna snov ni samo 
ena, ampak da gre verjetno za 
kompleks snovi, ki šele v pravil
nem razmerju in ob aktivnosti če
bele dajo fiziološko in antimikrob- 
no dejavnost...«

Poskusi razvozljali 
razmerje

V Medexovih laboratorijih so 
čebelje pridelke mešali v različnih 
količinah in na podlagi učinkov

čunska vrednost s tehnologijo 
znaša približno 45 milijonov di
narjev. Pri tem je treba upoštevati 
dejstvo, da je to le idejni projekt, 
do realizacije objekta pa se bo ver
jetno še marsikaj spremenilo.

Do vselitve v nove prostore bo
mo morali potrpeti v sedanjem na
jetem skladišču, v katerem name
ravamo v najkrajšem času skrčiti 
skladiščne površine za približno 
35% in s tem precej prihraniti na 
najemnini. Seveda pa samo 
zmanjšanje površin ne sme nega
tivno vplivati na obseg poslova
nja. Preostale koristne skladiščne 
površine bo treba zato kolikor mo
goče racionalno izkoristiti.

S preselitvijo v lastne prostore 
bo sicer odpadlo plačevanje naje
mnine Javnih skladiščem, pojavi
le pa se bodo nove finančne ob
veznosti, kot je odplačevanje kre
ditov in podobno. V novih prosto
rih se bodo bistveno izboljšali tudi 
pogoji dela za skladiščne delavce, 
saj se pozimi temperatura v seda
njem skladišču giblje tudi okoli 
ničle, poleti pa je neznosna vroči
na. Samo skladišče bo zgrajeno z:a 
specifične potrebe naše dejavno
sti, kar bo olajšalo uvedbo sodob
nejše tehnologije.

Zaradi vseh naštetih vzrokov in 
težav, s katerimi se srečujemo pri 
iskanju novih skladiščnih prosto
rov, delavci Stekla iskreno upa
mo, da bomo v naslednjem letu 
uresničili našo dolgoletno željo, 
lastno skladišče.

ugotovili, katera mešanica medu, 
cvetnega prahu, matičnega mleč
ka in propolisa deluje na človeški 
organizem najbolj ugodno. In tako 
je nastal APIKOMPLEKS, doslej 
edina in zelo učinkovita mešanica 
čebeljih pridelkov, ki je uspešno 
prestala tudi vse klinične teste. V 
njem so sestavine, ki zavirajo rast 
virusa, povzročitelja influence, tu
di če so razredčene v razmerju 1 : 
100.000.

Čebele niso zdravniki
O delovanju Apikompleksa so 

bile narejene raziskave. Preizkusi
li so ga na več klinikah v različnih 
jugoslovanskih mestih in ugotovi
li njegovo izredno ugodno delova
nje. Preizkusili so ga ljudje sami 
in ugotovih njegovo uspešnost. 
Toda zdravnika ne med ne drugi 
čebelji pridelki ne morejo nado
mestiti. Kadar človek zboli in se 
ga loti visoka temperatura, mora 
upoštevati navodila zdravnika. 
Poskusi v uglednih klinikah pa 
kažejo, da za infekcijskimi bolez
nimi zboli neprimerno manj ljudi, 
ki jemljejo žličko Apikompleksa 
dnevno. In v tem je največja mož 
naravnega preparata. V prepreče
vanju bolezni, mnogi zdravniki pa 
ga svetujejo že tudi kot edino 
sredstvo, ki pomaga pri zaviranju 
rasti virusov. Zato ga je danes moč 
najti na prodajni polici sleherne 
lekarne in v vseh večjih trgovinah. 
Ker ga je ustvarila narava, brez 
pomagal kemije, je popolnoma ne
nevaren in ne more povzročiti no
benih škodljivih stranskih posle
dic.

Delovnemu človeku je potrebno 
posvetiti več pozornosti, samo ne v 

besedah.

Simon Bošnjakov 
MERCATOR 11

Med - Foto Jaro Novak
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Čebelja lekarna na Mercatorjevih policah

Jože Vetrovec — Medex

Zoper pretirano uporabo 
antibiotikov

Nerazumna poraba zdravil, predvsem antibiotikov, ne le pri odraslih, marveč 
tudi že pri otrocih, je resno vznemirila zdravnike po svetu in v Sloveniji. Najprej 
so v svojih vrstah, potlej pa tudi javno izrazili dvom v tako hitro porabo zdravil, ki 
se jim mikrobi (te naj bi uničili kot povzročitelje najrazličnejših vnetij) prilagajajo 
in postajajo odporni. Velika poraba antibiotikov vseh spektrov, vse manjše učin
kovanje teh umetno pridobljenih zdravil in ne nazadnje tudi veliki stroški, pa 
skrb o morebitnih posledicah teh, še ne tri desetletja starih zdravil, so napotili 
mnoge zdravnike, predvsem pa farmakologe, da so se zazrli nazaj, v nekdanje 
zdravljenje, v čase, ko ni bilo o antibiotikih ne duha ne sluha.



Športni uspehi

Janez Zupančič — kapetan moštva NK Mercator

Mercator ponovno drugoligaš!
Takšni in podobni naslovi so polnili športne strani dnevnih časopisov, ki 

izhajajo v naši ožji, pa tudi širši domovini.
Prav je, da že v uvodu omenim 

pomoč, ki nam jo že dolgo časa, ne 
samo v tej sezoni, namenjajo de
lavci, ki so družili svoje delo v 
SOZD Mercator. Verjetno pa ne 
bom pretiraval, če trdim, da smo 
nekaj vendarle vrnili v sezoni 
1977/78, ko smo nastopali v slo
venski nogometni ligi, premočno 
osvojili prvo mesto in se s tem 
ponovno uvrstili v II. zvezno no
gometno ligo. Dolžnost nas igral
cev in strokovnega vodstva je, da 
zgledno zastopamo v II. ligi slo
venski, bolje ljubljanski nogomet 
in s ponosom po vseh republikah, 
v katerih bomo nastopali, nosimo 
na športni opremi ime »Mercator« 
ter obenem z nastopi širimo ime 
ene največjih in najbolj uglednih 
trgovskih organizacij v Sloveniji 
in Jugoslaviji.

Kako smo uspeli priboriti to 
prvo mesto? Z eno besedo - ne 
lahko! V letu 1977 smo namreč iz
padli iz II. zvezne nogometne lige. 
Temu izpadu je sledil tudi odhod 
večine igralcev v druge klube. 
Pred trenerjem moštva Gugoljem 
in njegovim pomočnikom Obla
kom je bila težka naloga. Potreb
no je bilo sestaviti povsem novo 
ekipo, z mladimi igralci, ki v zvez
ni ligi še niso nastopali, precej pa 
jih je prišlo še iz drugih klubov. 
Od prejšne ekipe smo ostali samo 
trije: Klemenc, Terčič in Zupan
čič.

Zmožnosti nove ekipe so bile 
vprašljive, ker so jo poleg prej 
omenjenih sestavljali večinoma 
20-letniki: Magič, Dvoržak, Potoč
nik, Bagarič, Vrhovec, Poljanšek, 
Kadivnik, Bele, Kolarič, Protič, 
Likovič in Šebjan. Vseeno pa je 
strokovno delo trenerja Gugolja 
kmalu pokazalo prve sadove, saj 
se je moštvo v pripravljenem ob
dobju na prijateljskih tekmah ena
kovredno kosalo celo z boljšimi 
moštvi. Vendar vse ni šlo tako

gladko, kot bi se dozdevalo iz tega 
zapisa. Prav pred pričetkom pr
venstva v slovenski nogometni li
gi je bila namreč na prijateljski 
tekmi v Mariboru s tamkajšnim 
drugoligašem našemu igralcu Ste- 
vanu Protiču zlomljena noga in ta
ko smo izgubili zanesljivega 
igralca.

Kljub temu smo prvenstvo zače
li zelo uspešno. Vrstile so se zma
ge na domačem in tujih igriščih. Z 
desetimi zaporednimi zmagami 
smo zasledovalcem, ki so imeli po
dobne želje kot mi - uvrstitev v II. 
zvezno nogometno ligo - pobegni
li za štiri točke.

Res je, imeli smo tudi nekaj sre
če - vendar, če uporabim latinski 
pregovor. - »Sreča spremlja bolj
šega« - bo to povsem držalo. Da 
nismo bili nepremagljivi, se je po
kazalo v našem enajstem nastopu. 
Na domačem igrišču v Gerbičevi 
ulici smo proti mestnemu tekme
cu Slovanu doživeli prvi poraz, ki 
pa nas ni preveč potrl. Zmage in 
porazi so vedno sestavni del vsa
kega športnega nastopa, poraz pa 
včasih lahko pomeni, da bo ekipa 
bolj motivirana za nadaljnje na
stope.

Omenil sem že, da smo že na 
začetku prvenstva izgubili enega 
igralca. Poraz proti Slovanu je po
menil odmor Terčiča zaradi re
snejše poškodbe. Imeli smo srečo. 
Preostala je samo še tekma proti 
zadnje uvrščeni Gorenjski in je
senski del tekmovanja smo zaklju
čili s prednostjo 4 točk pred moš
tvom Šmartna ob Paki.

Igralci smo po zaključku prven
stva dobili zasluženi odmor, za vse 
ostale, ki vodijo naše moštvo, pa 
se je pravo delo šele začelo. Od 
nekako 18 igralcev na začetku pr
venstva nas je ostalo samo še 13, 
kar je seveda premalo za uspešno 
tekmovanje.

V januarju letošnjega leta, ko

smo se ponovno zbrali na trenin
ge, smo v naši sredini pozdravili 
nove igralce: Drevenšek in Stanko 
sta prišla iz Ilirije, Koželj iz Olim
pije, Živkovič iz Novega Sada in 
vratar Derakovič iz Doboja. Tako 
smo zapolhili igralske vrzeli, a pr
venstvo s tem seveda še ni bilo 
dobljeno.

Po napornih treningih na snegu 
in v dvorani v Ljubljani, kjer smo 
si nabirali novih moči, in 14-dnev- 
nih pripravah na Malem Lošinju 
(večinoma smo vadili z žogo in 
igrali prijateljske tekme), je bil 
pred nami spomladanski del tek
movanja.

Čeprav so bile vaje moštva izre
dno dobro pripravljene in kako
vostne (na pripravah sem sodelo
val že nekajkrat, vendar tako na
pornih še ni bilo), smo nepričako
vano že na prvem prvenstvenem 
nastopu doživeli poraz z ekipo 
Obale. To je bil presenetljiv poraz, 
ki se ga nismo nadejali, bil pa je 
tudi boleč, saj sta se nam nenado
ma povsem približali dve ekipi: 
Šmartno in Mura.

Ostra kritika našega trenerja 
Gugolja in vsakodnevni pospeše
ni treningi so prispevali svoje. 
Spet ni bilo vprašanja, ali bomo 
zmagali ali izgubili - vprašanje je 
bilo samo, s kakšno razliko v golih 
bomo zmagali.

V mesecu maju nas je čakala še 
ena tekma, ki je odločala o prvem 
mestu. Naš nasprotnik je bila eki
pa iz Šmartnega ob Paki. Čeprav 
smo bili gostje, se je le pokazalo, 
da druga moštva v slovenski no
gometni ligi lahko le pomislijo na 
tisti cilj, ki smo si ga mi zastavili. 
Zmagali smo z 2:0, poleg tega pa 
še najmanj petkrat zadeli vratnico 
in prvenstvo je bilo za nas že do pa 
so se razblinile 8. junija, po našem 
zadnjem nastopu.

Postali smo prvaki slovenske 
nogometne lige in tako je naša re

Razpored predtekmovanj po panogah in skupinah
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Letne športne igre so stekle
S srečanjem ekip v malem nogometu na igriščih v Ljubljani, Krškem in v 

Ormožu, 13. in 15. tega meseca, so se začele 1. letne športne igre delavcev, 
združenih kmetov, učencev v gospodarstvu in upokojencev SOZD Mercator - 
Mercatoriada 78. Predtekmovanja bodo trajala vse do konca avgusta, kakor je 
razvidno iz razporeda. Najboljše ekipe se bodo srečale na finalu v Ptuju 8. in 9. 
septembra. Organizacije naj se v teku predtekmovanj držijo razporedov, ker bi 
igre v primeru izpadov ekip zaradi neudeležbe izgubljale svoj namen.

M ALI NOGOMET Datum predtekmovanja: 15.7.1978

publika dobila poleg Maribora in 
Rudarja iz Velenja še enega člana 
v II. zvezni ligi - moštvo Merca
torja.

Omenil bi še, da so vzporedno s 
tekmovanji v repuliški ligi poteka
li tudi nastopi za pokal Maršala 
Tita. Tudi tu smo uspešno nasto
pili, saj smo se že uvrstili v polfi
nale na področju Slovenije. Če bo
mo zmagali v Izoli (kar obljubil bi, 
saj to moramo, ker smo izgubili 
prvenstveno tekmo), čakamo sa
mo še na obračun med srečanjem 
Maribora in zmagovalcem tekme 
RudanŠmartno. Ker bo finalna 
ekma v Ljubljani, se nam ponuja, 
da s solidnimi nastopi na teh dveh 
tekmah postanemo še zmagovalci 
v najbolj množičnem tekmovanju 
- pokalu Maršala Tita.

Kakor sem začel ta sestavek s 
pesimističnim gledanjem nekate
rih na našo ekipo, ki je nastopala v 
republiški ligi, in omenil vrsto 20- 
letnikov, lahko sedaj, ko je prven
stvo končano, kot igralec in kape
tan tega moštva poudarim, da je

sedanja ekipa zelo perspektivna. 
Potrebno ji je vliti samozaupanja 
in uspehi ne morejo izostati.

Ne bo odveč, če se preko glasila 
»M« vsem fantom NK Mercator 
zahvalim za prizadevnost, za veli
ko odrekanje m ali poudarjal za
slug posameznikov. Igralo je ce
lotno moštvo in dokazalo, da je 
treba nanje računati tudi v višjem 
rangu. Seveda pa ne smem na tem 
mestu izpustiti našega prvega tre
nerja Gugolja! Verjetno je največ 
ur belega dne prebil prav na igri
šču, pri delu z igralci. Znal se je 
tudi razjeziti, vendar nas je uspel 
pred vsako tekmo prepričati, da 
smo boljši, da moramo zmagati. 
Imel je zaupanje v nas, prav kakor 
smo ga imeli mi vanj. Pomočnik 
Oblak nam na kondicijskih trenin
gih ni dal predaha. Tako delo, je 
pravilno saj le kakovost izvajanja 
prinaša rezultate.

Prav tako naj se zahvalim, v 
imenu igralcev in v svojem imenu, 
vsem, ki so vodili naše moštvo in 
tako pripomogli k uspehu.

KADAR POTREBUJETE
POMOČ PRI IZVEDBI AKCIJ 

NAVODILA ZA PRIPRAVO GRADIV 
OBJAVO POMEMBNIH DOGODKOV 

POLITIZACIJO PROBLEMA
POKLIČITE

CENTER ZA OBVEŠČANJE 
061 -23-424

ALI UREDNIŠTVO GLASILA 
061-21-488

NI VPRAŠANJA BREZ ODGOVORA

Amatersko prvenstvo Jugoslavije

Janez Zupančič — kapetan moštva NK Mercator

Skupina A - Soorganizator predtekmovanja DS SOZD MERCATOR Ljubljana Od zmage k porazu
DS SOZD MERCATOR
HLADILNICA LJUBLJANA
CONIMEN LJUBLJANA
SPECTRUM LJUBLJANA
SADJE ZELENJAVA

DS SOZD MERCATOR
I. kolo III. kolo

SPECTRUM
SADJE ZELEN J. II. kolo

Finalist A
DS SOZD MERCATOR

Dne 3. in 4. julija je bil na Centralnem stadionu v 
Ljubljani za Bežigradom nastop štirih republiških 
prvakov, ki so se pomerili med seboj za naslov ozi
roma za nastop v finalni tekmi za amaterskega prvaka 
Jugoslavije.

Skupina B - Soorganizator predtekmovanja DO PRESKRBA Krško

AGROKOMBINAT KRŠKO AGROKOMBINAT
ILIRIJA LJUBLJANA I. kolo III. koloMETLIKA
INVESTA LJUBLJANA INVESTA

PRESKRBA KRŠKO INVESTA n - Kolo --------------------

Finalist B
AGROKOMBINAT

Skupina C - Soorganizator predtekmovanja DO EMBA Ljubljana

GROSIST LJUBLJANA 
EMBA LJUBLJANA 
NANOS NOTRANJSKA 
PRESKRBA IDRIJA 
KONDITOR LJUBLJANA

GROSIST -----------------------------
I. kolo III. kolo

NANOS [-----------
II. kolo----------------

Finalist C 
NANOS

Nadaljevanje na 13. strani

Naši gostje so bili: prvak SR Hr- 
vatske - Segesta iz Siska, prvak 
SR BiH - Bosna z Visokega in 
prvak AP Vojvodine - Spartak iz 
Subotice; gostitelj je bilo naše 
moštvo Mercator kot prvak SR 
Slovenije.

Že pri žrebu, še bolj pa na sami 
tekmi, nismo imeli sreče. Naš na
sprotnik je bilo moštvo Segesta iz 
Siska, ki je prišlo v Ljubljano naj
bolj pripravljeno, saj so imeli še 
zadnjo nedeljo v juniju kvalifika
cijsko srečanje za naslov prvaka 
SR Hrvatske.

Kljub temu pa se jih na igrišču 
nismo prestrašili, kar je pokazal že 
sam začetek. Mi smo napadali, za
pravili dve sto-odstotni priložno
sti (Klemenc in Poljanšek sama 
pred golom!), gostje pa so v prvem 
resnem napadu po prostem strelu 
dosegli gol. Ta gol nam je odvzel 
precej volje, tako da smo v nasled

njih petih minutah dobili še 
enega.

V odmoru tekme nam je trener 
dejal, da moramo napeti vse sile, 
da izenačimo in tudi zmagamo. 
Tako smo začeli drugi polčas. Res 
smo napadali, imeli kopico prilož
nosti, vendar nas je v zaključku 
akcij izdalo pomanjkanje moči 
(trenirali nismo skoraj mesec dni). 
Doživeli smo poraz, obenem pa 
spoznali, da smo povsem enako
vredni drugim moštvom, ki slovi
jo po tem, da so že po imenu moč
nejši od prvakov v Sloveniji.

Nam igralcem ostane vendarle 
nekaj v tolažbo: Segesta je zmaga
la tudi v drugi tekmi in osvojila 
prvo mesto, ki jo je pripeljalo do 
nastopa v finalni tekmi za naslov 
amaterskega prvaka Jugoslavije.

Ker bodo nastopali v Zahodni 
skupini II. zvezne nogometne lige, 
jim želimo tudi končni uspeh.

JULIJ 7812 MERCATOR



Skupina E Kegljanje 
moški

Razpored predtekmovanj po VLEČENJE VRVI Datum predtekmovanja 26.8.1978

panogah in skupinah Skupina A - Soorganizator predtekmovanja DO NANOS Postojna

Organizacijski komite Mercatoriade 78

Letne športne igre so 
stekle
Nadaljevanje s 10. strani

Skupina D - Soorganizator predtekmovanja DO ZARJA Ormož

GROSIST POSTOJNA
KZ CERKNICA

I. kolo II. koloSPECTRUM LJUBLJANA
NANOS NOTRANJSKA □-------—-----

Finalist A

Skupina B - Soorganizator predtekmovanja DS SOZD MERCATOR
Ljubljana

DS SOZD MERCATOR --------------------ILIRIJA LJUBLJANA
I. kolo II. koloMETLIKA

ROŽNIK LJUBLJANA

UNIVERZAL -------------------------
I. kolo II. kolo Finalist D

PANONIJA |--------- ---------------- PANONIJA

NAMIZNI TENIS Datum predtekomovanja: 29.7.1978 

Skupina A - Soorganizator predtekmovanja TOZD ILIRIJA Ljubljana

ZARJA ORMOŽ___________
UNIVERZAL LENDAVA 

SLOGA GORNJA RADGONA 
PANONIJA PTUJ _______

Skupina C - Soorganizator predtekmovanja DO SLOVENIJA SADJE
Ljubljana

SLOVENIJA SADJE LJ. I
KONDITOR LJUBLJANA

I. kolo II. koloSLOVENIJA SADJE LJ. II
AGROKOMBINAT KRŠKO -----------------------T-

DS SOZD MERCATOR 1--------------------
ROŽNIK LJUBLJANA I

I. kolo II. kolo Finalist A
ROŽNIK LJUBLJANA III
INVESTA LJUBLJANA 3--------------------

I. koloILIRIJA LJUBJLJANA Finalist B
ROŽNIK LJUBLJANA II __ 1-------- ----------------------------------

Skupina D - Soorganizator predtekmovanja TOZD VELEPRODAJA
Ptuj

VELEPRODAJA PTUJ L
SLOGA GORNJA RADGONA

I. koloMALOPRODAJA PTUJ
UNIVERZAL LENDAVA Z}

Finalist D

EMBA LJUBLJANA 
ILIRIJA LJUBLJANA 
CONIMEX LJUBLJANA 
SADJE ZELENJAVA LJ ■

ŠTIRI ekipe, ki dosežejo najboljši rezultat, 
se uvrstijo v finale, neglede na skupino.

• • • •
STRELJANJE Z ZRAČNO PUŠKO - ŽENSKE

Datum predtekmovanja 5.8.1978 

Skupina A
Soorganizator DO ROŽNIK Ljubljana

ROŽNIK I LJUBLJANA 
ROŽNIK II LJUBLJANA 

ROŽNIK III LJUBLJANA
KZ CERKNICA___________
DSSS NANOS POSTOJNA

Skupina B
Soorganizator DO PRESKRBA Krško

PANONIJA PTUJ 
AGROKOMBINAT KRŠKO
METLIKA________________
ILIRIJA LJUBLJANA

ŠTIRI ekipe, ki dosežejo največ krogov, se 
uvrstijo v finale.

Skupina B - Soorganizator predtekmovanja DO EMBA Ljubljana

NANOS NOTRANJSKA 
CONIMEN LJUBLJANA 
SPECTRUM LJUBLJANA 
HLADILNICA LJUBLJANA 

~EMBA LJUBLJANA 
KZ CERKNICA

I. kolo II. kolo Finalist C

I. kolo
.... \

Finalist D

Skupina C - Soorganizator predtekmovanja DSSS PANONIJA Ptuj

. SLOGA GORNJA RADGONA L
SLOVENIJA SADJE LJ. I J

I. kolo II. kolo
□____I '

Finalist E
UNIVERZAL LENDAVA
ZARJA ORMOŽ

I. kolo
Finalist F

PANONIJA PTUJ
SLOVENIJA SADJE LJ. II

V zgoraj navedenih skupinah tekmujejo moške ekipe. Nogometni balet žal ni spremljala številna publika, da bi jo navdušila igra naših fantov. - Foto Matjaž Marinček

ŠAH Datum predtekmovanja 19.8.1978

Skupina A - Soorganizator predtekmovanja TOZD JELKA Ribnica

_ NANOS NOTRANJSKA h_ JELKA RIBNICA
I. koloSLOVENIJA SADJE LJ.

. CONIMEK LJUBLJANA Z}

Finalist A

Skupina B - Soorganizator predtekmovanja TOZD ZAŠČITA Kidričevo

_UNIVERZAL LENDAVA --------------------- 1
-jPANONIJA PTUJ __|---------------------------

SLOGA GORNJA RADGONA I. kolo III. kolo

ZARJA ORMOŽ ______________|
ZAŠČITA KIDRIČEVO II. kolo

Skupina C - Soorganizator predtekmovanja TOZD HLADILNICA Ljubljana

_ METLIKA 1
STP HRASTNIK _1
ROŽNIK LJUBLJANA I. kolo III. kolo

DS SOZD MERCATOR Z]----------
HLADILNICA LJUBLJANA II. kolo

Skupina D - Soorganizator predtekmovanja TOZD SPECTRUM Ljubljana

■JiMBA LJUBLJANA
^KONDITOR LJUBLJANA ------------------J
..SLOVENIJA SADJE LJ. I. kolo III. kolo

m- - - - - - -LJUBLJANA 
SPECTRUM LJUBLJANA II. kolo ----------

JULIJ 78

KEGLJANJE - ŽENSKE 

Datum predtekmovanja 12.8.1978

Skupina A
Soorganizator TOZD IZBIRA Postojna

IZBIRA POSTOJNA 
DSSS NANOS POSTOJNA
TMI POSTOJNA__________
KZ CERKNICA___________
JELKA RIBNICA

Skupina B
Soorganizator DO SADJE ZELENJAVA 
Ljubljana

DS SOZD MERCATOR 
STEKLO LJUBLJANA 
ILIRIJA LJUBLJANA
SLOVENIJA SADJE______

SADJE ZELENJAVA I LJ.

Skupina C
Soorganizator TOZD SREMIČ Krško

METLIKA_______
SREMIČ KRŠKO

Skupina D
Soorganizator DO PANONIJA Ptuj

PANONIJA PTUJ 
UNIVERZAL LENDAVA
ZARJA ORMOŽ________
POTROŠNIK LENART

Skupina E
Soorganizator DO ROŽNIK Ljubljana

ROŽNIK LJUBLJANA T 
1NVESTA LJUBLJANA 
ROŽNIK LJUBLJANA II 
EMBA LJUBLJANA

ŠTIRI ekipe, ki dosežejo najboljši rezultat, 
se uvrstijo v finale, neglede na skupino.

KEGLJANJE - MOŠKI

Datum predtekmovanja 12.8.1978

Skupina A
Soorganizator TOZD IZBIRA Postojna

IZBIRA POSTOJNA 
TMI POSTOJNA 
GROSIST POSTOJNA 
JELKA RIBNICA 
KZ CERKNICA 
PRESKRBA IDRIJA

Skupina B
Soorganizator TOZD SREMIČ Krško

SREMIČ KRŠKO
METLIKA________
STP HRASTNIK

Skupina C
Organizator DO PANONIJA Ptuj

PANONIJA PTUJ___________
SLOGA GORNJA RADGONA
ZARJA ORMOŽ_____________
UNIVERZAL LENDAVA
ZAŠČITA KIDRIČEVO_______
POTROŠNIK LENART________

Skupina D
Soorganizator DO ROŽNIK Ljubljana

DS SOZD MERCATOR 
ROŽNIK LJUBLJANA I 
ROŽNIK LJUBLJANA II 
ROŽNIK LJUBLJANA III 
HLADILNICA LJUBLJANA 
GROSIST LJUBLJANA______

Skupina E
Soorganizator DO EMBA Ljubljana

SPECTRUM LJUBLJANA
CIBES LJUBLJANA_______
SLOVENIJA SADJE L J.

STRELJANJE Z ZRAČNO PUŠKO - MOŠKI 

Datum predtekmovanja 5.8.1978 

Skupina A
Soorganizator TOZD IZBIRA Postojna

IZBIRA POSTOJNA
TMI POSTOJNA_________
GROSIST POSTOJNA
KZ CERKNICA__________
PRESKRBA IDRIJA_______
DSSS NANOS POSTOJNA

Skupina B
Soorganizator DO ROŽNIK Ljubljana

ROŽNIK LJUBLJANA I
DS SOZD MERCATOR______
HLADILNICA LJUBLJANA 
SPECTRUM LJUBLJANA
ILIRIJA LJUBLJANA_______
ROŽNIK LJUBLJANA II

Skupina C
Soorganizator DO PRESKRBA Krško

SREMIČ KRŠKO
METLIKA___________
PRESKRBA KRŠKO

Skupina D
Soorganizator DO ROŽNIK Ljubljana

ROŽNIK III LJUBLJANA 
ROŽNIK IV LJUBLJANA 
SLOVENIJA SADJE 
EMBA LJUBLJANA 
KONDITOR LJUBLJANA 
CONIMEX LJUBLJANA

Skupina E
Organizator DO PANONIJA Ptuj

PANONIJA PTUJ 
SLOGA GORNJA RADGONA
ZAŠČITA KIDRIČEVO_______
POTROŠNIK LENART
ŠTIRI ekipe, ki dosežejo največ krogov, se 
uvrstijo v finale, neg lede na skupino.
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Ob Dnevu vstaje slovenskega naroda

Tone Dolenc — M-Contal

Borec Cankarjeve med contalovci
Ob slovenskem prazniku, 22. juliju, objavljamo v 

skrajšani obliki spomin z zmagovite poti Cankarjeve 
brigade, kakor jo je mladim na tradicionalnem sreča
nju delavcev M-Contala v Višnji gori letos predstavil 
sodelavec — aktivist OF in borec Cankarjeve brigade 
Tone Dolenc.

Kot borec-partizan Cankarjeve 
brigade sem se vojskoval v naši 
dolenjski pokrajini. Cankarjeva 
brigada je bila ustanovljena v sep
tembru mesecu 1942. leta iz dote
danjih samostojnih čet in bataljo
nov, v času, ko je naš oboroženi 
boj že dosegel takšne uspehe, da 
je z ozirom na številčnost borcev- 
partizanov kakor tudi na oborože- 
nost, nastala potreba po oblikova
nju večjih enot z možnostjo ofen
zivnih akcij na širšem območju.

Eden izmed teh bataljonov, ki se 
je tedaj priključil Cankarjevi bri
gadi, je bil tudi dotedanji drugi 
bataljon zapadnodolenjskega 
odreda. Pripadniki tega bataljona 
so bili doma povečini iz okolice 
Stične, Višnje gore in s Krke. Bor
ci tega bataljona so bili večinoma 
delavci iz kmečkega sloja, pa 
kmečki sinovi in mali kmetje.

Cankarjeva brigada je pridobila 
s tem bataljonom enoto z velikimi 
bojnimi izkušnjami.

Bataljon je pred priključitvijo 
Cankarjevi brigadi skoraj vsak 
dan in z vsako svojo četo ali vo
dom izvrševal manjše ali večje vo
jaške akcije. Napadal je postojan
ke, patrole, zasede in važne objek
te italijanske okupatorske vojske 
in bele garde. S tem je bataljon 
zadajal pomembne vojaške in po
litične udarce, predvsem narašča
joči beli gardi, varoval in dvigal 
duh odpora proti okupatorju in 
domačim izdajalcem.

V planiranih bojih za uničenje 
stiškega utrjenega vozlišča slo
venskih izdajalcev-domobrancev 
je Cankarjeva brigada dobila nalo
go za napad na Višnjo goro.

V živem spominu mi je ta napad 
na postojanko, ki se je začel neke
ga septembrskega dne leta 1944, 
pozno zvečer.

Čeprav je tedaj Višnja gora bila 
obkoljena z vseh strani od bataljo
nov Cankarjeve brigade in so po
samezni deli naših bataljonov in 
čet že vdrli v samo mesto, napad, Tone Dolenc

Mi smo mlada vojska Titova

zaradi izrednega taktičnega polo
žaja Višnje gore v korist sovražni
ka, tedaj ni uspel, ker bi zahteval 
preveč žrtev.

V tej borbi, ki je trajala celo noč, 
je bila Višnja gora videti kakor da 
je vsa v plamenu.

Domobranska posadka se je iz 
Višnje gore umaknila meseca 
aprila 1945. leta ob splošni parti
zanski ofenzivi za končno osvobo
ditev.

Z ozirom na partizansko vojno 
doktrino, stalno napadati sovraž
nika, v momentu pa, kadar bi izvo- 
jevanje dominantnih taktičnih 
točk in premoč v oborožitvi zahte
vala prevelike žrtve, hiter umik, 
omenjenega napada na Višnjo go
ro ne moremo smatrati za neu
speh. V kontekstu širšega opera
tivnega plana je to še en prispevek 
v verigi bojev za končno osvobo
ditev.

Nekaj zgodovinskih podatkov, 
ki sem jih omenil v zvezi z oboro
ženo partizansko borbo okoli Viš
nje gore, nam je lahko v potrditev, 
da je ljudstvo v tem malem lepem 
mestecu junaško prenašalo teror 
okupatorjev in domačih izdajal
cev ter dalo svoj prispevek za do
končno zmago.

V Višnji gori in njeni okolici ni 
bilo izdajalcev in okupatorju na
klonjenih. Delavci in kmečki sino
vi so se takoj ob nastali okupaciji

opredelili za oboroženo in social
no revolucijo.

Na današnji slovesni dan tukaj v 
Višnji gori se je zbralo nekaj gene
racij: šolski otroci, mladina, izo
braževalni kader, delavci delovne 
organizacije Contal, upokojenci in 
vaščani.

To naj bo še ena potrditev trdne 
povezanosti vseh socialističnih sil 
v skupni fronti boja za lepše življe
nje kakor tudi potrditev zgodovin
ske misli, da je bila veličina naših 
zmag vedno v tem, ker jih je vse 
ljudstvo, predvsem mladi, spreje
lo za svoje.

Zavedajmo se tega, da je svet še 
daleč od idealne podobe in da na
ša revolucija bije bitko, v kateri 
moramo vztrajati in biti enotni in 
močni.

Naša revolucija se nadaljuje in 
vsi mi moramo v bodoče vsak po 
svojih zmožnostih prispevati za 
nadaljnji razvoj socialistične 
družbe.

V našem demokratičnem poli
tičnem sistemu so velike možno
sti, da sleherni član družbe prispe
va k revoluciji; to omogoča naš 
delegatski sistem, delo v družbe
nopolitičnih organizacijah, pred
vsem v socialistični zvezi, zvezi 
borcev in rezervnih vojaških sta
rešin in mladinski organizaciji, v 
sindikatih in v organih samou
pravljanja v združenem delu.

15 let našega glasila

Zbrala Nada Rihtar — M-Velepreskrba, TOZD Grosist

Stanovanjska zadruga Mercator v 
Ljubljani

Zanimivosti iz prvih številk
Mercator 5. številka 11-12, november - december 1965

Matjaž Marinček — Center za obveščanje

Že imate 
stanovanje?Dosegli smo milijardo

V letu ustanovitve trgovskega 
podjetja Rožnik, ki sedaj posluje 
kot poslovna enota veletrgovine 
Mercator, je ta razmeroma mala 
gospodarska organizacija ustva
rila 260 milijonov letnega pro
meta ...

Ne bi mogli z gotovostjo trditi, 
da so se cene živilskim artiklom 
v zadnjih letih dvignile za 100% 
in vendar je naš kolektiv v mese
cu novembru tega leta dosegel 
milijardo prometa...

K temu naj pripomnimo, da 
smo po reformi zmanjšali kader 
v prodajalnah na minimum, če
prav poslujejo še vse razen ene v 
non-stop obratovalnem času. 

■ Prav zato smo spremenili indivi
dualni delovni čas, in sicer dela
jo prodajalci izmenjaje, deljeno. 
Na delo prihajajo v konicah, ko 
je kupna moč največja...

Minka Mrak

Nove prodajalne - 22. SP
Pred praznikom republike je 

Veletrgovina Mercator odprla dve 
novi prodajalni, ki poslujeta v ok
viru PE »Špecerija« ... V soboto, 
dne 27. novembra smo odprli našo 
prvo specializirano prodajalno po
hištva v vsem prvem nadstropju 
stavbe ob Proletarski ulici v Ljub
ljani ...

Istega dne je bila slovesno odpr
ta samopostrežna trgovina ob Po
kopališki ulici. V bližnji prihodno
sti bo na drugem vogalu te stavbe 
še specializirana galanterijska tr-. 
govina.

Zaslužene nagrade
Na podlagi 19. čl. pravilnika o 

delitvi osebnih dohodkov delav
cev OE Mercator je delavski svet 
OE Mercator na 5. zasedanju dne
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25. 11. 1965 sprejel sklep: odobri
jo se nagrade za izreden uspeh 
pri delu naslednjim delavcem - 
šoferjem OE Mercator: Jožetu 
Šolnu 60.000, Viljemu Kolencu 
60.000 in Mirku Jarcu 80.000 di
narjev.

Predsednik DS OE Mercator 
Vinko Kušar

Oh, kako hitro je minilo!
Iz OE Mercator je letos odšlo 

oziroma bo še do konca leta odšlo 
v zasluženi pokoj 11 članov kolek
tiva. Na koncu leta se bo poslovila 
od našega podjetja in svojega de
lovnega mesta tudi tovarišica Ja
na Fuginova...

Tovarišica Jana je od prvega 
dne obstoja podjetja v našem ko
lektivu. Bila je desetletje sekretar 
podjetja, zadnja leta pa je šef ka
drovske službe v OE »Merca
tor« ...

... »Danes je Veletrgovina 
»Mercator« močno podjetje. Kako 
je bilo, ko je podjetje nastajalo! 
Vedno se bom spominjala rušenja 
Bavarskega dvora, potem preseli
tve na Aškerčevo 3, gradnje skla
dišč, predvsem pa ljudi, s katerimi 
sem sodelovala in dan za dnem 
prihajala v stik...«

Brezplačana pokušnja 
kave

... Maloprodajni oddelek je or
ganiziral in dajal navodila vodil
nemu osebju samopostrežnih 
prodajaln, da bi bila ta akcija - 
brezplačna pokušnja kave - čim- 
boljša. Sodeloval je tudi aranžer- 
ski oddelek, ki je izdelal lične le
pake in opozorilca, ki jih je na
mestil na izložbena okna in v no
tranjost prodajaln in bifejev.

Odziv naših potrošnikov je bil 
velik, saj so samo v bifeju samo

postrežbe na Celovški 99 postre
gli ca. 1800 skodelic ekspres 
kave...

... Imam občutek, da je bilo 
osebje v bifejih, ki je imelo nepo
sreden stik s potrošnikom pri po- 
skušnji kave - premalo priprav
ljeno in podučeno za to vrsto ak
cije ...

Vilko Korenčan

Kako skuhamo dobro 
kavo!

Dobro kavo dobimo danes v 
vseh prodajalnah. Nedvomno je to 
kava »Mercator«. Skuhamo jo ta
kole.

V džezvico damo kavno žličko 
sladkorja in ko nam voda zavre, 
dodamo žličko zmlete kave MER
CATOR. Nato premešamo in pu
stimo na štedilniku toliko časa, da 
vzkipi (ne zavre), nato pa dodamo 
še žličko vode, premešamo in ser
viramo.

Smeh ni greh
Dva nasveta prodajalcem 

(Velja po novem letu)
Če kupec zahteva za 20 din kva

sa, mu vljudno povejte, da boste 
pošiljko poslali s triciklom na 
njegov dom.

Če kdo zahteva za 3,5 din kave 
»Mercator« ne bodite užaljeni, 
ampak poglejte, če ima nove di
narje.

Nekaj že verjamem
- Pomislite, vaš aranžer je zad

njič, ko je dekoriral našo prodajal
no, za šalo narisal na stropu pajče
vino. Tako dobro jo je narisal, da 
je bila kot prava in naša vajenka se 
je pol ure trudila, da bi jo snela.

- Tisto o aranžerju še verja
mem, da pa je bila vajenka tako 
prizadevna, pa ne.

Nadaljevanje sil. strani
met poslovanja zadruge: zbirala in 
združevala bo sredstva svojih čla
nov za gradnjo enodružinskih sta
novanjskih hiš in opremo stano
vanjske soseske, v kateri bodo te 
hiše gradili, ter v ta namen tudi 
najemala kredite; za svoje člane 
bo organizirala različne oblike sta
novanjskega varčevanja in jim da
jala kredite za graditev in opremo 
stanovanjskih hiš; pridobivala bo 
stavbna zemljišča za gradnjo hiš 
svojih članov; za njihove potrebe 
bo kupovala enodružinske stano
vanjske hiše, opravljala bo investi- 
torske posle in nadzor pri gradnji 
enodružinskih stanovanjskih hiš 
za svoje člane; za njih bo nabavlja
la gradbeni in drugi material, 
stavbne elemente ter drugo opre
mo in v ta namen tudi najemala 
kredite; gradila bo skupne napra
ve in objekte v stanovanjski sose
ski, kjer bo gradila hiše, ter obe
nem vzdrževala hiše svojih članov 
in skupno opremo v takšni sose
ski.

Morda je tudi za vas to 
rešitev?

Člani zadruge lahko postanejo 
vsi delavci naštetih DO, TOZD in 
delovnih skupnosti, ki podpišejo 
ustanovitveno pogodbo ali k njej 
pristopijo. Ustanovni delež za 
sprejem v zadrugo znaša 2000 (se
veda novih) dinarjev.

Zadruga bo imela zbor občanov 
ter upravni in nadzorni odbor. 
Njene administrativne in tehnične 
posle bo urejal splošni sektor De
lovne skupnosti SOZD, razvojn- 
planski sektor pa bo iskal možne 
lokacije za gradnjo.

Uspešno delovanje Stanovanj
ske zadruge Mercator in uresniče
vanje sprejetega programa izgrad
nje stanovanj bo postala naša 
skupna in nedeljiva družbena na
loga in široka družbenopolitična 
akcija v TOZD, DO in delovnih 
skupnostih SOZD Mercator na 
področju Ljubljane.

KADAR POTREBUJETE
POMOČ PRI IZVEDBI AKCIJ 

NAVODILA ZA PRIPRAVO GRADIV 
OBJAVO POMEMBNIH DOGODKOV 

POLITIZACIJO PROBLEMA
POKLIČITE

CENTER ZA OBVEŠČANJE 
061 -23-424

ALI UREDNIŠTVO GLASILA 
061-21-488
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Razpis za

nagradno
križanko
Mercator

Veliko večino križank, ki se v 
našem glasilu pojavljajo, priprav
lja naša sodelavka iz oddelka eko
nomske propagande, Maja Hoče
var. Izjemi sta križanka ob 30-let- 
nici Slovenija sadje iz zadnje šte
vilke glasila, ki jo je pripravila Ma
ra Černak iz DSSS Mercator-Slo- 
venija sadje, in tokratna križanka, 
ki jo je pripravila Anica Perko, na
ša stalna dopisnica iz Mercator-Po 
nonije, TOZD Zaščita Kidričevo.

Upamo, da križanka ne bo 
pretrd oreh, zato kljub sorazmer
no skromnim nagradam pričaku
jemo goro rešitev. Te pošljite naj
kasneje do 15. avgusta na naslov 
Uredništvo Mercatorja, Gorupova 
5, 61000 Ljubljana. Na spodnji levi 
rob kuverte pripišite »Nagradna 
križanka«. Petim izžrebanim bo
mo poslali značke Mercator-Pano- 
nija, petim pa komplete Mercator
jevih značk.

IZID ŽREBANJA 
NAGRADNE 
KRIŽANKE BAYER 
PHARMA

Za nagradno križanko Bayer 
Pharma iz prejšnje številke »Mer
catorja« smo do roka prejeli 1001 
rešitev. Žreb je nagrade dodelil 
naslednjim reševalcem:
ETELKA KOŠIR Mercator - 
Kmetijski kombinat Sevnica 
MARUŠA ŠKERL, SOZD Merca
tor, Delovna skupnost 
FRANCKA MERHAR. Mercator- 
Jelka Ribnica, poslovalnica Rakit
nica
DARINKA SNOJ,, Mercator-Gro- 
sist, Računovodski sektor

Nagrajencem čestitamo, nagra
de pa naj dvignejo osebno ali pre
ko zastopnika v Ekonomski pro
pagandi, Breg 22 (poleg gostilne 
Vitez). Nagrade je prispevala 
BAYER PHARMA iz Ljubljane.

In še gesla, ki ste jih dobili, če 
ste križanko pravilno rešili:
SREDSTVO ZA SONČENJE DE- 
LIAL, ZAŠČITNI ZNAK, ZA NE
GO PO KOPANJU, BAVER 
PHARMA, PROTI KOMARJEM.

Poročilo za mesec junij

Kadrovska služba DS SOZD

Prišli — odšli

Do oz. TOZD PRIŠLI ODŠLI
delovna
SKUPNOST SOZD

Božičnik Biserka 
Debeljak Ljuba 
Mikljič Boža
Oluški Štefan 
Okoren Frančiška 
Zlatnar Janez

Mercator-rožnik
Delovna skupnost

Brglez Leo

Dolomiti, Ljubljana Mesec Martin 
Lipovec Marija 
Cilenšek Nevenka 
Nose Jožica

Šnut Pavla
Srbčič Dušanka 
Polajžer Marija 
Leskovec Marija 
Rupnik Marta 
Verbič Drago 
Grbec Ivanka 
Karanovič
Silvana
Prijatelj Andreja

Grmada, Ljubljana Jeza Marija
Sternad
Stanislava
Nastran Marija

Jančar Dragica 
Šturm Jožica
Strah Friderika 
Madjarič Marijan 
Mehle Pavla 
Zahirovič Dragica

^etlika, Metlika Muler Branko
gradišče, Trebnje Babič Olga
^lka, Ribnica Pugelj Alojzij Vavtar Alojzij
Hladilnica, Ljubljana Zupanec Miljutin
"TOZD TMI, Ljubljana Fileš Rafael

Zajec Lado
Porčič Mujo
Mikič Ljiljana 
Stuparevič
Katarina
Grigič Marica
Ficko Bojan 
Trifkovič
Nevenka
Hren Franc

Huhič Esad 
Megelen Anton 
Veselič Pavel 
Čengija Ivan
Bevk Zvone 
Bečirevič Razija 
Goljuf Nataša

Standard, Novo mesto Klemenčič Alojz 
Bučar Vinko

Rihar Rožica 
Bučar Silvo
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Cvelbar Jernej 
Kregelj Albin 
Klemenčič Franc 
Kukman Janez 
Cunk Joško

Kastelic Janez 
Kovačevič 
Mladen 
Levak Srečko 
Penca Janez 
Sašek Jože

Grosist, Ljubljana Zaletelj Alojz 
Kamberi Elmaz 
Ciber Ludvik 
Starec Vida 
Klopčič Zlato 
Durdevič 
Spomenka
Vidmar Jože 
Bernik Matija 
Zupan Branko 
Magdalenič
Zlatko
Hrenovec Ivan 
Pirnat Darinka

Zalar Miro
Balažič Anton 
Varga Ladislav 
Oblak Milan 
Anžlovar Marjan 
Puškič Drago 
Sklepič Mira 
Osvald Mihaj 
Frank Darko

Steklo, Ljubljana Potrebuješ
Zdravko

Zaman Silvo

Kavarna Evropa, 
Ljubljana

Svetelj Ciril

Kavarna - bar 
Nebotičnik,
Ljubljana

Svetelj Ciril

Ilirija, Ljubljana Salomon Vesna 
Završnik Nuša 
Rama Persa 
Kumelj Metka 
Šabič Cetiba
Okič Vahida
Rupar Ana
Mikič Nadja

Golubovič
Draginja
Klančar Borut 
Gojdina Justina 
Ban Olga
Didovič Anton 
Jančar Tone

Jelka, Hrastnik ni sprememb
MERCATOR- 
SLOVENIJA SADJE 
Delovna skupnost

Lel j a Ivanka Lapanja Daniela

Zunanja trgovina, 
Ljubljana

Gaborovič
Dragan

Maloobmejni promet, 
Volčja Draga

ni sprememb

MERCATO-CONTAL 
Delovna skupnost

ni sprememb

Conimex, Ljubljana Vasiljkovič
Nevena
Višnar Marija

Rukavina Tičar 
Tatjana

MERCATOR-NANOS
POSTOJNA
Delovna skupnost

Džemopoljac
Danica
Škedelj Francka 
Savkovič Milica 
Čosič Sonja 
Kolundič Danica

Požar Jerneja 
Kristan Milena

Izbira, Postojna Tavčar Miroslav Uhelj Alma
Preskrba, Portorož Dražič Nada 

Stojanovič Nadia 
Goja Silvana
Kovač Ema
Ček Bruno
Fišer Marija
Božič Klavdij 
Veznaver Boris 
Čandek Branka

Zudič Dijego

Industrijsko blago, Mijatkovič Anto Mohorčič Janko
Koper Nahirni Stefan 

Štrekelj Renato
Tovarna mesnih Licul Branko Kovačevič Joso
izdelkov, Semolič Jordan
Postojna
Grosist, Postojna Rožič Franc

Rutar Oskar
Mlakar Beno

MERCATOR-EMBA, Bilban Jožef
Ljubljana
MERCATOR-SADJE ' Bedekovič Volgemut Mirko
ZELENJAVA, Zvonko Dvanajščak
Ljubljana Poljšak Milan Stanislav

Telban Oliver Markovič Ivan
Abrič Bojana Stojanovska
Brzin Stanislava Rozika
Paradiž Dean Kržič Jože
Vindiš Franc 
Grobovšek
Leopold
Bahovec Jože

MERCATOR- Novak Dragica Horvat Franc
UNIVERZAL, Kepe Ludvik Vukovič Martin
Lendava Kocet Štefan Tibor Vida

Gerebic Rozalija Koša Ladislav
Kraj čič
Magdalena 
Mujdrica Ana 
Trajber Marija 
Stanko Marija 
Vdroš Olga
Rošič Emil
Somi Julijana 
Horvar Irena
Lipar Erika

Sabo Julijana

MERCATOR-SLOGA, Pucko Marija
Gornja Radgona Skotnik Marija 

Sormaz Zlatko
Domanjko
Rozalija
Frumen Branko

MERCATOR-ZARJA, Sladnjak Ida
Ormož Žižek Blanka
skupaj 107 71
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Poročilo naših brigadirjev z akcije »Istra 78«

Ivan Vučko — M-Emba

Delovna akcija »Istra 78« je organizirana za izgradnjo višinskega vodovoda za 
Šmarje nad Koprom na dolžini 3800 metrov, z višinsko razliko 120 metrov. Delo je 
dokaj težavno zaradi samega terena - skale, lapor, razmočen teren.

Vsega skupaj nas je zbranih 160 
brigadirjev, in to MDB »Rudi Ma- 
hnič-Brkinc« iz Kopra, MDB 
»Franc Rozman-Stane« iz Tacna, 
MDB »Jože Celar-Tugo« iz Pre- 
dvora ter MDB SOZD Mercator iz 
Ljubljane. V Mercatorjevi brigadi 
je 24 brigadirjev, od tega samo dve 
dekleti.

Lahko rečem, da smo se v briga
dirsko življenje zelo vživeli, če ra
čunamo, da smo, izvzemši koman
danta, vsi prvikrat na akciji. Živ
ljenje v samem taboru je privlačno

ru brigade, hrano in higieno, smo 
lahko zadovoljni. Hrana je kako
vostna; do sedaj še ni bilo briga
dirja, ki bi se pritožil čez njo. Za 
higieno pa je poskrbljeno v najviš
ji meri, kolikor to seveda dopušča 
voda.

Vstajamo ob 3,30. Sledijo telo
vadba, zajtrk, dviganje zastave ter 
odhod na delovišče. Delo se priče
nja ob 5,30. Ob devetih imamo ma
lico, ob 12,45 pa zapuščamo delo
višče. Ob popoldnevih imamo pre
davanja (družbena samozaščita,

dirjev, da bi se drugo leto še en
krat podali na to delovno akcijo - 
pa ne samo drugo leto, vsa nasled
nja leta, dokler bo akcija trajala, in 
še v večjem številu. V bodoče bi 
morali omogočiti tudi ostalim 
mladincem Mercatorja, da sodelu
jejo v akciji. Mercatorjeva brigada 
bi lahko postala tradicionalna, saj 
z njo dokazujemo samo solidar
nost in pripravljenost pomagati 
ljudem, ki nimajo takih življenj
skih pogojev, kakor bi jih-današnji 
človek lahko imel.

Tovariš Stane Vrhovec, prvoborec, pomočnik generalnega direktorja SOZD Mercator, je ob zaključku prve dekade obiskal našo 
brigado. V nagovoru je predstavil organizacijo SOZD in težišča združenega dela, hkrati pa politični pomen delovne akcije za kraj 
Šmarje. - Foto Jaro Novak

- vse od idejnopolitičnega pa do 
kulturno-zabavnega dela. Vse na
loge smo si med sabo razdelili, ta
ko da imamo za vsako dejavnost 
posebnega referenta:

za idejnopolitično delo: Ivan 
Vučko, M-Emba, za šport: Robert 
Draksler, TOZD Preskrba Tržič, 
za kulturo: Vesna Pleško, M-Kon- 
ditor Ljubljana, za informiranje: 
Vera Babič, TOZD Steklo Ljublja
na. Komandant brigade je Stevo 
Došenovič, TOZD Hladilnica 
Ljubljana, traser pa Tone Peklaj, 
TOZD TMI Ljubljana.

V naselju deluje tudi aktiv ZK, 
pri katerem je naša brigada najbo
lje zastopana, ker so v našem kro
gu kar štirje člani ZK.

Doslej smo bili pri delu zelo ak
tivni, tako v samem naselju kot na 
trasi, o čemer priča tudi to, da smo 
V prvi dekadi brigada z naj višjo 
oceno. Kar zadeva razmere v tabo-

higiena, marksistični krožek itn.). 
Sledijo različna športna srečanja, 
vse od nogometa, odbojke, roko
meta, do namiznega tenisa. Ob ve
čerih smo prve dni prirejali spoz
navna srečanja ob tabornem og
nju, s predstavitvijo posameznih 
brigad. Zvečer se zabavamo tudi 
ob plesu, obiščemo kinopredstave 
itd. Trikrat tedensko po konča
nem delu organiziramo kopanje v 
Simonovem zalivu v Izoli.

Kakor sem že omenil, je delo 
zelo težavno (trije Mercatorjevi 
brigadirji delajo celo s kompresor
ji, in to v popoldanskem času), to
da ob dobri volji in vseh naštetih 
prireditvah nas to ne moti. Naj 
omenim, da smo priredili udarni
ški dan z domačini Šmarij. Akcije 
se je udeležilo kakih 60 Šmarča
nov.

Že zdaj je želja vseh nas briga-

Iz brigadirske poezije
Tihi - MDB Mercator

Hej, ti...

Kaj me tako gledaš?
Ne vem, že vnaprej - ne vem. 
Gledam te in razmišljam.
Kaj naj ti sploh povem ?
Vse je ena sama polomija, 
tvoj pogled proseč, mil... 
v vse večji sem zadregi.
Ne bojim se govoriti, 
le začeti ne vem kje:
Orugačen sem od drugih, 
čutim to. Kaj res?
'Enak ostalim sem 
in nič drugačen - 
človek, podoben vsem ostalim.

Sporočila uredništva

Center za obveščanje

O štirih seminarjih
V mesecu juliju so vse TOZD in DO Mercatorja, hkrati z drugimi 

delovnimi organizacijami v Sloveniji, prejele vabila za udeležbo na 
štirih seminarjih s področja obveščanja, ki jih je pripravila Delavska 
univerza »Tomo Brejc« v Kranju, skupaj s slovenskimi strokovnjaki na 
področju obveščanja v združenem delu.

Kar lahko k temu na kratko zapišemo, je: PRIPOROČAMO. Seminar
ski program je kakovosten, udeležence dejansko usposablja za prak
tično delo in naloge - tako za področje samoupravnega administriranja 
kakor tudi za organizacijo informacijskih služb in uredništev. Predla
gamo, da naslovniki omenjenih vabil - direktorji organizacij, predse
dniki samoupravnih organov in političnih organizacij - kot prvozadol- 
ženi za organizacijo obveščanja - omogočijo svojim kadrom to hitro in 
ceneno obliko dopolnilnega izobraževanja.
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Iz biltena MDB Mercator 
Neca in Mika - MDB Mercator

Mi imamo...

Mi imamo komandanta, 
četi edina varianta.
Mi imamo še traserja, 
kako bi sami brez povelja? 
Mi imamo ekonoma, 
prvi zjutraj v vrsto roma. 
Mi imamo referentko, 
našo Vero stoprocentko.
Mi imamo brigadira, 
to je Jirži, ki ga svira.
Mi imamo fusbalerje, 
ki premagajo trenerje.
Mi Mercator smo brigada, 
naših kolektivov nada.

Jutranji zbor in večerni zbor brigade sta oba kljub dolgim dnevom, še in še v mraku Posnetek za spomin na MDB SOZD Mercator Foto Jaro Novak
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